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در پی تغییرات جدید:

شرایط فروش ارز 
در بانک ها اعلام شد

جزئیات خرید سکه با 
کارت ملی از صرافی ها

۸ هزار واحد تعطیل و 
نیمه فعال احیا می شود
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سرمقاله

پیش بینی شرایط مثبت 
برای بازار سرمایه

رشد بورس در حالی اتفاق 
می افتد که در سایر بازارها 
نوســانات خاصی نداریم. 
بازارهای مــوازی کمی از 
نوسانات شدید دور شده اند. تا زمانی که در دیگر 
بازارها نوسان خاصی وجود نداشته باشد این رشد 
ادامه خواهد داشت. سکه و طلا در حال درجا زدن 
هســتند و در همان کانال های قیمتی مانده اند. 
ممکن است کمی نوسان وجود داشته باشد اما این 
نوسانات شدید نیست و نمی تواند تاثیری در بازار 
سرمایه داشته باشد. مادامیکه نوسان در بازارهای 
نوای اعم از بازار ارز و طلا و ســکه بالا باشد انتظار 

تاثیر پذیری بورس...

  همایون دارابی، کارشناس 
بورس 
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افزایش تعداد 
دانش بنیان های طرف 

قرارداد با سازمان فناوری 
اطلاعات

اقدامات دولت سیزدهم و سازمان بورس با نتیجه مثبت همراه شد

شکست سقف تاریخی شاخص کل بورس
صفحه3
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بازنگری  در محدودیت های  
ایجاد  شده  برای  پلتفرم ها 
کسب و کارهای   اینترنتی   مسیرشان   را   پیدا   کردند

وزیر   ارتباطات   خبر   داد:

رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت:تعداد 
شــرکت های دانش بنیان طرف قرارداد با سازمان 
فناوری اطلاعات به ۳۲ شرکت رسید. دکتر محمد 
خوانساری در دیدار نوروزی سال ۱۴۰۲ که با حضور 
مدیران و کارکنان این دســتگاه صــورت گرفت، 
تقارن بهار طبیعت و بهار قرآن در آغاز سال جدید 
را نویدبخش سالی پرخیر و برکت دانست و با مروری 
بر اهداف و مأموریت های سازمان فناوری اطلاعات 
ایران در سال جدید، بیان داشت: امسال برای رشد 
تولید و مهار تورم، اطلاعات سامانه هایی که توسط 
این سازمان مدیریت و راهبری می شود به نحو احسن 
مورد بهره برداری قرار می گیرند و توسعه فعالیت ها 
 با حفظ تکالیف قانونی پیشین، در دستور کار قرار 
خواهد گرفت. رئیس ســازمان فنــاوری اطلاعات 
ایران، رویکرد این دستگاه در سال جدید را مبتنی 
بر پاسخگویی در ارائه خدمات به متقاضیان دانست 
و گفت: به منظور افزایش و رشــد تولید در سازمان 
فناوری اطلاعات ایران، نیازمند سیستم مدیریت 
ارتباط با مشتریان هستیم و پاسخگو بودن در حوزه 
ارائه خدمات به نیازهای متقاضیان را به طور جدی 
پیگیری می کنیم و لذا تحقق این مهم نیازمند تلاش 
جهادی و یکپارچه کلیه کارکنان است. خوانساری با 
اشاره به شعار " تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرینی" 
که سال گذشته از سوی مقام معظم رهبری به عنوان 
شعار سال انتخاب شــده بود اظهارداشت: با برنامه 
ریزی های صورت گرفته، حمایت از شــرکت های 
دانش بنیان در دســتور کار قرار گرفت و بر همین 
اساس تعداد شرکت های دانش بنیان طرف قرار داد 
با سازمان در سال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۰ با 

رشد ۱۰۰ در صدی به...

اجتماعی

رئیس شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به اعمال 
کرایه های جدید حمــل و نقل عمومــی از ابتدای 
اردیبهشت تاکید کرد افزایش کرایه ها پیش از تاریخ 
مصوب شورا خلاف قانون است. مهدی چمران پیش 
از آغاز جلسه شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به 
نخستین جلسه شورای شهر تهران در سال جدید، 
گفت: ان شــاءالله همانطور که همگان به ویژه رهبر 
معظم انقلاب اعلام کردند سال جدید سال سلامتی 
و موفقیت برای همه ملت ایران باشد. امیدواریم برای 
شهرنشینان شهر تهران پیروزی و سلامتی در سال 
جدید حاصل شود و خدا توفیق دهد که فعالیت خوب 

و ثمربخشی داشته باشیم.
وی افزود: برنامه ریزی های خوبی برای سال ۱۴۰۲ 
انجام شده و امیدواریم شاهد تحقق انسجام و تحرک 
بیشتری باشیم. امیدواریم این تحرک در همه زمینه ها 
و به ویژه در کل کشــور در مســائل جاری و مسائل 
معیشتی و اقتصادی مردم حاصل شود تا شاهد بهبود 
شرایط باشیم. همچنین امیدواریم در جنگ ترکیبی 
موفق شــویم البته این موضوع قطعا با عمل محقق 
خواهد شد و فقط عملکرد دولت نیز موثر نخواهد بود 
و مردم باید همانطور که تا کنون همکاری و هماهنگی 
را در نهایت سطح ممکن انجام داده اند، ادامه دهند 
که این امر نیز از دستاوردهای بزرگ انقلاب اسلامی 
است تا بتوانیم مشکلات را به خوبی حل و فصل کنیم. 
در این راستا از مردم می خواهیم در کنار ما به عنوان 

نمایندگان خود حضور داشته و راهنمای ما باشند.

رییس شورای شهر تهران در پاسخ به سوالی درباره 
دخالت اعضای شــورای شــهر تهران در انتصابات 
شهرداری تهران، گفت: اعضای شــورا در انتصابات 
دخالت ندارند و نباید دخالت داشته باشند. پیشتر که 
این موضوع در صحن اعلام شد و تاکید کردم که اگر 
کسی وجود دارد اعلام کند اما زمانی که می گویند اگر 
کسی را می شناسید معرفی کنید تا در روند و سیستم 
گزینش قرار بگیرد اعضا می توانند افراد را معرفی کنند 

ولی نباید در انتصابات دخالت کنند.
وی ادامه داد: در شورای شهر تبریز یکی از اعضای شورا 
در سال های گذشته در امر انتصابات دخالت کرده بود 
که موجب سلب عضویت شد. بی تردید این موضوع 
خلاف قانون اســت و نباید انجام شود. نه عضو شورا 
باید چنین کاری را انجام دهد و نه مسئولین باید این 

موضوع را بپذیرند.
چمــران درباره اعطــای خانه به یکــی از کارکنان 
شــهرداری تهران که در خانواده چهارقلو دارند نیز 
گفت: نمی دانم این خانه چگونه داده شده یعنی سند 
به نامشان شده و یا در اختیار این خانواده قرار گرفته 
تا زمانیکه مشکلات شان حل و فصل شود. باید این 
موضوع را بپرســم اما اگر از حدی بالاتر باشد نیاز به 
مجوز شورا خواهد بود. رییس شورای شهر تهران با 
اشاره به اینکه بودجه شهرداری تهران رسما پیش از 
سال جدید به شهرداری تهران ابلاغ شده است، افزود: 
افزایش کرایه تاکســی، اتوبوس و مترو در تهران از 

ابتدای اردیبهشت ماه اعمال خواهد شد.

پخش کننده فیلم های »غریب« و »خط استوا« 
با خوب ارزیابی کردن اکران نوروزی سینماها و 
نقش موثر شورای صنفی نمایش در آن ، خبر داد 
که در تدارک اکران فیلم »سه کام حبس« برای 

نوبت اکران عید فطر است.
سعید خانی - مدیر دفتر پخش خانه فیلم درباره 
اکران نوروزی و پیش بینی خود از وضعیت گیشه 
ســینماها در ماه های آینده بیان کــرد: اکران 
نوروزی امســال به لطف فیلم »فسیل« خوب 
پیش رفت چون ما معمولا استراتژی خاصی در 
سینما نداریم و همین جرقه ها باعث می شوند 
یک اتفاقی بیفتــد؛ اما نکته مهــم این بود که 
شورای صنفی نمایش توانست مدیریت کند و به 
تعهد خود برای ادامه اکران فیلم هایی که چند 
ماه آخر سال ۱۴۰۱ روی پرده رفته بودند، باقی 
بماند. به هر حال فیلم هایی مثل »بخارســت« 
و »ملاقات خصوصی« یا »چپ راســت« زمانی 
اکران شدند که صاحبان فیلم ها  تمایلی به اکران 

فیلم نداشتند.
وی ادامه داد: در اکران نــوروزی معمولا هفت 
سرگروه سینمایی داریم و شورا تعهد داده بود که 
بیشتر از چهار فیلم جدید انتخاب نشود و بقیه 
در اختیار فیلم های قبلی باشد. البته تجربیاتی 
داشــتیم و زمانی بود که بعد از جشنواره فجر 
فیلم ها روی پــرده می رفتند مثل »بدون تاریخ 
بدون امضا« یا »جاندار« کــه فیلم های خوبی 
هم بودند ولی بــا تعداد زیــاد فیلم های نوروز 
به درستی دیده نشــدند. اما امسال با چیدمان 
متنوع اکران و مدیریت بهتر، فیلم های »ملاقات 
خصوصی«، »چپ راست« و »بخارست« هم تا 
اکران عید فطر می تواننــد نمایش خود را ادامه 
دهند؛ بنابراین می تــوان گفت که بهار را خوب 
شــروع کردیم و امیدوارم با مدیریت شــورای 
صنفی و سازمان ســینمایی تا آخر سال سینما 

مخاطب خوبی داشته باشد.

خانی درباره ماه های آینــده نیز گفت: خیلی از 
فیلم های جشنواره فجر سال گذشته پرمخاطب 
به نظر نمی رســند، البته چند فیلم خوب برای 
اکران در ماه های آینده داریم اما شخصا بیشتر 
نگران 6 ماه دوم سال هستم که برای آن مقطع 
ضروری است فیلم های خوبی تولید شود؛ فیلم ها 
لزوما هم نباید کمدی باشــند چــرا که همین 
اکران فعلی نشــان می دهد فیلم های ملودرام 
و اجتماعی خوب  و نیز فیلمی دفاع مقدســی 
مثل »غریب« می توانند مخاطب قابل توجهی 

داشته باشند.  
برای این مسئله امیدوارم شورای پروانه ساخت 
دقت کند که مردم چه چیزهایی را دوست دارند 
و فقط به فیلم هایی که خودشان دوست دارند، 
پروانه ســاخت ندهند. همچنین لازم است که 
تعامل خود را با فیلمسازان بیشتر کنند تا در این 
شرایط اقتصادی جامعه که قطعاً هنر در اولویت 
زندگی مردم نیست ، ولی باز هم می بینیم مردم 
حمایت می کنند، شــرایط به شکلی پیش نرود 
که ســینما در همان گام اول )مجوز( با مشکل 

مواجه شود.
وی تاکید کرد: مــا از الان باید پیش بینی کنیم 
که برنامه اکران را بــرای ماه های محرم و صفر 
که قابلیت اکران کمدی ندارند، چطور ببندیم. 
باید از الان ، چند فیلــم ملودرام خوب برای آن 
زمان انتخاب کرد، مثل ســال گذشــته که دو 
فیلم »ابلق« و »دوزیست« اکران محرم و صفر 
را نجات دادند. برهمین مبنــا در نظر داریم که 
فیلم »ســه کام حبس« را برای اکران عید فطر 

آماده کنیم.
»ســه کام حبس« به کارگردانی سامان سالور 
سال ۱۳98 در سی وهشــتمین جشنواره فیلم 
فجر رونمایی شد و در این فیلم اجتماعی پریناز 
ایزدیار، محســن تنابنده و ســمیرا حسن پور 

بازیگران اصلی هستند.

رئیس ســتاد انتفاضــه و روز جهانــی قدس با 
بیــان اینکــه راهپیمایــی امســال روز جمعه 
۲۵ فروردیــن )۲۳ مــاه رمضــان( برگــزار 
می شــود، گفت: »فلســطین محــور وحدت 
جهان اســلام؛ قــدس در آســتانه آزادی« به 
 عنــوان شــعار اصلی ایــن روز انتخاب شــده

 است.
ســردار رمضــان شــریف در دومین جلســه 
هماهنگی ســتاد مرکزی روز جهانی قدس در 
نشســت خبری گفت: راهپیمایــی روز جهانی 
قدس ۲۳ مــاه رمضان )۲۵ فروردیــن( برگزار 
خواهد شد و انشــاءالله همزمانی آن با شب های 

 قدر خیر و برکت مضاعفی برای جهان اســلام 
خواهد داشت.

رئیس ســتاد انتفاضه و روز جهانی قدس بیان 
کرد: شــعار اصلــی روز جهانی قدس امســال 
»فلســطین محور وحدت جهان اسلام؛ قدس 
در آســتانه آزادی« خواهد بود. ســردار شریف 
با بیــان اینکه امســال از هر زمــان دیگری به 
آزادســازی بیت المقدس نزدیک تر هســتیم، 
اظهار کــرد: مبدا همــه راهپیمایی هــای روز 
جهانی قدس، مساجد و حســینیه ها هستند و 
 مقصد همه آنها به میعادگاه نمــاز جمعه ختم 

خواهد شد.

رئیس جمهور با تأکید بر تســریع بررســی و رفع 
موانع و رونق تولید و اتخــاذ تصمیمات اقتصادی 
با مشــورت فعــالان بخــش خصوصــی، اعلام 
آمادگی کرد یــک روز در هفته را برای مباشــرت 
با تولیدکنندگان و کارآفرینان با هدف بررســی، 
احصاء و رفع مشکلات آنان اختصاص دهد. جمعی 
از تولیدکنندگان و کارآفرینان برتر کشور، شامگاه 
دوشــنبه )۱۴ فروردین( گذشــته در نشستی ۴ 
ساعته با رئیس جمهور به بحث و گفت وگو درباره 
سیاست های اقتصادی دولت و تشریح مشکلات و 
نقطه نظرات خود در زمینه راهکارهای رفع موانع و 

رونق تولید پرداختند.
در این نشســت که همراه با ضیافت افطار برگزار 
شــد و وزرای امور اقتصادی و دارایــی و صنعت، 
معدن و تجارت، رئیس کل بانک مرکزی، معاونان 
اجرایی و علمی و فناوری و همچنین رئیس دفتر 
رئیس جمهور نیز حضور داشتند، ۱8 نفر از مدعوین 
به نمایندگی از تولیدکنندگان و کارآفرینان کشور در 
بخش های مختلف صنعتی، دانش بنیان و کشاورزی 
به بیان مشکلات، نقطه نظرات و پیشنهادات خود در 
راستای تحقق شعار سال پرداختند و آیت الله »سید 
ابراهیم رئیسی« قریب به ۴ ساعت شنونده سخنان 

و دیدگاه های آنان بود.
رئیس جمهور در این نشست ضمن تأکید بر تسریع 
بررسی و رفع موانع و رونق تولید، اعلام آمادگی کرد، 
یک روز در هفته را برای مباشرت با تولیدکنندگان و 
کارآفرینان با هدف بررسی، احصاء و رفع مشکلات 

آنان اختصاص دهد.
 آیــت الله رئیســی همچنیــن مقــرر کــرد به 
منظور اطمینان از اجرایی شــدن خواســته های 
تولیدکنندگان و کارآفرینان تا پایان سال این نشست 

تکرار و حداقل به صورت فصلی برگزار شود.
وی حمایت مالی و تامین اعتبارات، حمایت حقوقی 
و رفع موانع اداری و سامان دادن به بخشنامه های 
متعدد و متکثر را ســه اولویت اصلــی دولت برای 
حمایت از تولیدکنندگان و کمک به رشد تولید در 
کشور عنوان کرد و گفت: دولت همچنین در راستای 
وظایف خود نظارت بر زنجیره تولید تا مصرف را در 
دســتور کار دارد، اما معتقد به نظارت سطح بندی 
شده و اثر بخش است، نه نظارت موازی که خود از 

موانع پیش روی تولیدکننده و کارآفرین محسوب 
می شود.

آیت الله رئیســی با بیان اینکه هنوز بســیاری از 
ظرفیت های کشور در مسیر تولید به کار گرفته نشده 
اســت، بر توجه جدی دولت به بخش خصوصی و 
تعاونی ها تاکید کرد و گفت: معتقدیم میدان اقتصاد 
باید در اختیار بخش خصوصی، تولیدکنندگان و 
کارآفرینان باشد و دولت صرفا نقش هدایت، حمایت 

و نظارت و تنظیم گری را به عهده داشته باشد.
رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنان خود با 
اشاره به درخواست برخی از تولیدکنندگان بخش 
صنعت مبنی بر جلوگیری از قطعــی برق و گاز و 
در نتیجــه توقف تولید این صنایع اظهار داشــت: 
خوشختانه کار احداث نیروگاه های مختص بخش 
صنعت با هدف استمرار تولید در این بخش در تمامی 
فصل ها، در این دولت آغاز شده و ان شاالله به زودی 

تعداد قابل توجهی از آنها به سرانجام خواهد رسید.
»تلاش برای رفع دغدغه تولیدکنندگان در مسأله 
قیمت گذاری با نگاه حمایت توامان از تولیدکننده 
و مصرف کننده«، »ایجاد تعامل و تعادل بیشتر بین 
بخش خصوصی و دولت«، »پیگیری و رفع سریع 
مشکلات تولیدکنندگان با تلاش کارگروه تعیین 
ماهیت«، »بررســی و تجدیدنظر وزارت صمت در 
فروش مواد اولیه تولیدکننــدگان در بورس کالا«، 
»خروج مدیریت دولتی از شــرکت هایی که سهام 
آنها به بخش خصوصی واگذار شــده«، »تاکید بر 
ممنوعیت واردات کالاهایی که امکان تولید آن در 
کشور وجود دارد« و »حمایت عملی از شرکت های 
دانش بنیان بــا محوریت معاونت علمی ریاســت 
جمهوری« از دیگر محورهای سخنان رئیس جمهور 
ناظر به درخواست های تولیدکنندگان و کارآفرینان 
برتر کشــور در این نشســت بود که دستگاه های 
اجرایی مربوطه از ســوی آیت الله رئیسی مکلف به 

پیگیری و اجرای آنها شدند.
 آیت الله رئیسی در ادامه با تأکید بر ضرورت سهیم 
کردن بخــش خصوصی در تصمیم ســازی های 
اقتصادی تصریح کرد: هیــچ تصمیمی در بخش 
اقتصادی نباید بــدون نظر فعالیــن اقتصادی در 
 بخش خصوصی و تولیدکننــدگان و کارآفرینان 

گرفته شود.

رئیــس مرکز اطلاع رســانی و روابــط عمومی 
سازمان برنامه و بودجه، شایعه استعفای »سید 
مســعود میرکاظمی« از ریاســت این سازمان 
را تکذیب کرد. »ســیدمحمد موسوی« رئیس 
مرکز اطلاع رســانی و روابط عمومی ســازمان 
برنامه و بودجه در گفت وگو بــا خبرنگار حوزه 
دولت ایرنا شایعات منتشر شده درباره استعفای 

»میرکاظمــی« را رد کــرد. »محمد وحیدی« 
نماینده بجنورد در جلسه علنی مجلس مدعی 
شــد میرکاظمی از ریاست ســازمان برنامه و 
بودجه استعفا کرده است اما »رحیم ممبینی« 
معــاون میرکاظمــی در واکنش به ســخنان 
 وی اعــلام کرد که ایــن موضوع بــه هیچ وجه 

صحت ندارد.

رئیس پلیس فتای فراجا بر ضرورت تعیین سقف 
مشخص برای سیم کارت های به نام هر فرد تاکید 
کرد. ســردار وحید مجید درباره سوءاستفاده و 
کلاهبرداری های اینترنتی که ممکن اســت با 
ســیم کارت های تلفن همراه انجام شود، گفت: 
در مورد ســیم کارت ها یکســری نگرانی هایی 
وجود داشت که خوشبختانه با جلسات مختلفی 
که میان پلیس فتا، مسئولان وزارت ارتباطات، 
اپراتورهای تلفن همراه و... برگزار شــد، بخش 
زیادی از این نگرانی ها رفع شده است. به عنوان 
مثال پلیس تاکید داشــت که سیم کارت حتما 
به نام هر فرد رجیستر شــود که این اقدام انجام 

شده است.
وی درباره سقف سیم کارت های فعال به نام هر 
فرد نیز گفت: طبیعتا هرچه تعداد سیم کارت ها 
کمتر باشــد، کنترل فرد برای سیم کارت هایش 
بیشتر خواهد بود و احتمال سوءاستفاده کاهش 
پیدا می کند، لازم اســت که ســقفی مشخص 
برای حداکثر تعداد سیم کارت های مجازی که 

می تواند به نام هرفرد باشد تعیین شود.
رئیس پلیس فتای فراجا همچنین نســبت به 
اجاره ســیم کارت ابراز نگرانی کرد و در این باره 

به مردم هشدار داد: نگرانی ما از سیم کارت هایی 
است که افراد در اختیار دیگران قرار داده یا آن را 
اجاره می دهند. برابر قانون مسئولیت هر جرم و 
تخلفی که با سیم کارت انجام شود، بر عهده مالک 
آن است و اگر سیم کارت مفقود یا دزدیده شود 
نیز بلافاصله باید موضوع اطلاع داده و سیمکارت 
مذکور مسدود شــود. اما متاســفانه شاهد آن 
هســتیم که در برخی از موارد افراد ســودجو و 
فرصت طلب در ازای پرداخــت مبالغی اقدام به 
اجاره ســیم کارت های دیگران کرده و اقدامات 

مجرمانه خود را از این طریق انجام می دهند.
مجید با تاکید بــر اینکه مردم بــه هیچ عنوان 
نباید ســیم کارت خود را به افراد غریبه واگذار 
کرده یا اجــاره دهند، گفــت: در صورت چنین 
کاری، مســئولیت هر اقدام مجرمانــه ای که با 
سیم کارت انجام شود، برعهده مالک خواهد بود. 
رئیس پلیس فتا درباره طولانی شدن رجیستری 
ســیمکارت تلفن همراه نیز اظهارکرد: ما تاکید 
داریم که تا قبل از احراز هویت فرد، ســیمکارت 
خریداری شده فعال نشود و این امر باید از سوی 
اپراتورهای تلفن همراه مورد توجه قرار گرفته و 

رعایت شود.

هیچ تصمیم اقتصادی بدون نظر بخش خصوصی گرفته نشودافزایش نرخ کرایه  حمل و نقل عمومی از اردیبهشت

تکذیب استعفای میرکاظمی از ریاست سازمان برنامه 

هشدار پلیس فتا درباره سیم  کارت های اجاره ای

سياسیفرهنگی 

»سه کام حبس« آماده اکران در عید فطر

راهپیمایی روز قدس ۲۵ فروردین برگزار می شود



اقتصاد2
ایران

مشکلی در تولید و تامین لوازم 
خانگی نداریم

معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفت: اکنون 
نیاز کشور در یخچال و فریزر، تلویزیون و لباسشویی 
به طور کامل تامین شده است. مهدی برادران با 
اشــاره به نواقص بازار لوازم خانگی در حوزه لوازم 
خانگی کوچک گفــت: با ســرمایه گذاری های 
صاحبان سرمایه لوازم خانگی در استان های مرزی 
برای اشــتغالزایی برنامه ریزی می شود تا نیاز به 

واردات مرزی در حوزه اشتغال به حداقل برسد.
معاون صنایع عمومی وزارت صمــت ادامه داد:  
دلیلی ندارد اگــر کالایی در کشــور وجود دارد، 
در اســتان مرزی کم و نیاز به واردات باشد. اما در 
مواردی که محدودیت یا کمبود کالا وجود دارد 
می توان به صورت محدود از طریق مناطق مرزی 
وارد کرد. به گفته این مقام مسئول، بر این اساس 
لیســتی از کالا های لوازم خانگی دارای اولویت 
که تولید داخل آن ها کمتر از نیاز کشــور است، 
مشخص می شود که واردات آن ها در سطح محدود 
برای استان های مرزی بلامانع است تا نواقص بازار 
رفع شود. مثلا سال های قبل تولید مایکروویو به 
اندازه کافی نبود و در حوزه ماشــین ظرفشویی 
کمبود هایی وجود داشت؛ بنابراین توصیه می شد 

این کالا از طریق مرزنشینان وارد شود.
برادران با بیان اینکه نیاز کشور در یخچال و فریزر، 
تلویزیون و لباسشویی به طور کامل تامین شده 
است، گفت:  در تدوین این آیین نامه برای واردات 
نواقص بــازار لوازم خانگی از طریق اســتان های 
مرزی، وزارت صمت، ســتاد مقابله با قاچاق کالا 
و ارز و وزارت کشور مشــارکت دارند به طوریکه  
سال گذشته جلساتی در این رابطه برگزار شد و 

امیدواریم در سال جاری به روز و نهایی شود.

جزییات خرید سکه با کارت 
ملی از صرافی ها 

معاون بازار مرکز مبادله ارز و طلا اظهار داشت: 
هر فرد با هر کد ملی می تواند در سال ۵ قطعه ربع 
سکه از صرافی ها خریداری کند. البته افرادی که 
پیش از این از بورس کالا نسبت به خرید سکه 
اقدام کرده اند، امکان خرید ربع سکه با کد ملی از 

صرافی ها را ندارند.
مسعود توکلی درباره سازو کار عرضه ربع سکه 
در مرکز مبادله ارز و طلای ایران و تفاوت آن با 
عرضه در بورس کالا اظهار داشت: بانک مرکزی 
متولی بازار پولی، ارزی و مسکوکات است و اداره 
آن وظیفه ذاتی بانک مرکزی است. پیش از این 
بورس کالا با عرضه ربع سکه در انجام این وظیفه 
به بانک مرکزی کمک می کرد اما از امروز بانک 
مرکزی انجام این وظیفه را بر عهده دارد و انجام 

این وظیفه به متولی آن برگشته است.
وی با بیان اینکه در واقع بانک مرکزی نقش بازار 
گردانی را دارد و هدف از عرضه ربع سکه در مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران جلوگیــری از التهاب 
در بازار است، گفت: بانک مرکزی باید در قامت 
بازارگردان در بازار ارز و طلا حضور داشته باشد و 
هدف ایجاد آرامش در بازار و جلوگیری از التهاب 
آفرینی است. معاون بازار مرکز مبادله ارز و طلا 
ادامه داد: روش عرضه ربع سکه در بازار ارز و طلا به 
صورت حراج است و صراف های عضو بازار متشکل 
می توانند قیمت های پیشــنهادی خود را ارائه 
دهند تا کشف قیمت انجام شود و توزیع سکه بین 
متقاضیان و مردم از سوی صرافان انجام می شود.

توکلی افزود: در حال حاضر مجوز عرضه ۳۰۰ 
هزار قطعه ربع سکه داده شده است اما این مجوز 
قابل تمدید است و فعلا در این مرحله قطعه ربع 
سکه عرضه خواهد شد. وی در پاسخ به این سوال 
که آیا عرضه سکه از سوی صرافی ها باعث رشد 
قیمت نخواهد شد و صراف با چه قیمتی می تواند 
به مردم به فروش برساند، اظهار داشت: از امروز 
با اولین معاملات کشف قیمت انجام می شود و 
پس از کشف قیمت در مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران، قیمت فروش ربع سکه به مردم هم از سوی 
بانک مرکزی و مرکز مبادله اعلام خواهد شد و 
صرافی ها مجاز هســتند فقط با این قیمت ربع 

سکه را به متقاضیان بفروشند.
معاون بازار مرکز مبادله ارز و طلا تاکید کرد: هر 
فرد با هر کد ملی می تواند در سال ۵ قطعه ربع 
سکه از صرافی ها خریداری کنند. البته افرادی 
که پیش از این از بورس کالا نسبت به خرید سکه 
اقدام کرده اند، امکان خرید ربع سکه با کد ملی از 
صرافی ها را ندارند. توکلی تاکید کرد: در حالی که 
متقاضیان سکه در بورس کالا هزینه کارمزد و 
انبارداری را می پرداختند، در مرکز مبادله این 
مبالغ پرداخت نمی شود و از سوی دیگر از آنجایی 
که عرضه کننده بانک مرکزی اســت، اختلاف 

قیمتی ایجاد نخواهد شد.

اخبار

وزیر اقتصاد با اعلام اینکه 
صورت مالی بیش از ۱۱۲۰ 
شرکت دولتی برای اولین 
بار شــفاف و اعلام شــده 
است، گفت: برای حمایت 
از تولید و بخش خصوصــی از تغییرات بی ضابطه 
مقررات، غافلگیری و بی خبــری فعالان اقتصادی 
و تغییرات مکرر آیین نامه ها و بخشنامه جلوگیری 
می کنیم. به گزارش ایرنا از وزارت اقتصادی، اولین 
نشســت فعالان بخش خصوصی با »سید احسان 
خاندوزی« وزیر امور اقتصادی و دارایی در ســال 

جدید در محل وزارت اقتصاد برگزار شد.
وزیــر اقتصــاد در این نشســت پس از اســتماع 
پیشــنهادات و انتقادات نماینــدگان بخش های 
مختلــف خطاب بــه فعــالان اقتصــادی، گفت: 
برای وزارت اقتصاد بســیار حائز اهمیت است که 
بازخورد فعالان اقتصادی را نســبت به تصمیمات 
اقتصادی مشــاهده کنیم، از این جهت خواسته ام 
که در جلسات سیاست گذاری از مجموعه فعالان 
بخش های مختلف اقتصادی و یا کســانی که توان 
کمک به دولت در مراحــل اجرایی را دارند، کمک 

بگیرند.
خاندوزی بیان کرد: با توجــه به پیچیدگی اقتصاد 
ایران و درهم تنیدگی مشــکلاتی کــه در اقتصاد 
کشــور اســت جز با همکاری بخش خصوصی در 
حوزه های کارفرمایی و کارگری و تولید، قادر به حل 
این مشکلات نخواهیم بود و بارها نیز تاکید کرده ام 
که از نمایندگان بخش خصوصی و اتاق های مختلف 
بازرگانی کشور دعوت شــود تا نظرات و دیدگاه ها 
اصل تصمیم گیری هــا را تحت تاثیر قــرار دهد و 
هر تصمیمی که گرفته شد با کمک گرفتن از این 

بخش ها پیاده سازی شود.
وی اضافه کرد: متاسفانه در اقتصاد نفتی در گذشته 
با توجه به حس بی نیازی از همه، دولت ها دست در 
جیب خود کرده با فروش نفت از همه بی نیاز بوده 
و همه تصمیمات را به تنهایی اتخــاذ می کردند و 
به طور کلی به تاثیرات تصمیم خود بر بخش های 
مختلف اقتصادی توجهی نداشــتند. وزیر اقتصاد 
گفت: امروز دشــمن ما را در شــرایطی قرار داده 
است که درآمدهای نفتی کشــور تا حدی کاهش 
یافته، چه بســا بتوان از این تهدیــد، فرصتی برای 
سیاست گذاران برای اتخاذ هر سیاستی در بخش 
اقتصاد از دیدگاه های فعــالان بخش غیردولتی و 

خصوصی نیز استفاده کند.

مساله تولید و تورم یک مساله بلندمدت 
اقتصادها است

سخنگوی اقتصادی دولت ابراز کرد: نام سال جدید 
که مقام معظم رهبری شعار سال را مهار تورم و رشد 
تولید عنوان کردند، یک تاکید اضافه بر رسیدگی 
به این مســاله محسوب می شــود، چرا که مساله 
تولید و تورم یک مســاله بلندمدت اقتصادها است 

و دهه هاســت که اقتصادهای پیشرفته دنیا نیز در 
دهه های مختلف با نوســان های زیادی در رکود و 
تورم مواجه هستند. به طور کلی، این ادبیات رکود 
و تورم و رکود تورمی که در اقتصاد ایجاد می شود 
نشان از ریشه دار بودن همین معضلات اقتصادی 

است.
وی بی ثباتی در تصمیم گیری ها و خلق الساعه بودن 
سیاست ها را موجب از بین رفتن پیش بینی پذیری 
برای فعال اقتصادی برشمرد و گفت: از همه فعالان 
اقتصادی می خواهم که بــه وزارت اقتصاد کمک 
کنند که به صورت تدریجی این مساله را حل کنیم، 

چرا که این موضوع یک شبه حل نمی شود.

لزوم پایان غافلگیری فعالان اقتصادی در 
بخش تصمیم گیری

خاندوزی ادامه داد: ما آمادگی کامل برای همگرایی 
در اتخاذ یک تصمیم و اجــرای برنامه برای خاتمه 
دادن به مساله غافلگیری تولیدکننده و صادرکننده 
و توقف تصمیمات خلق الســاعه را داریم. بخشی 
از این کمک مســتقیماً از طریق زیــر مجموعه ها 
قابل اجراســت و از همه بخش های وزارت اقتصاد 
می خواهیم کــه بدون اعلام پیشــینه تصمیمات 
اقتصادی خود را تغییر ندهند و قطعاً از این به بعد 
یک اعلام قبلی و زمینه ســازی برای هر تصمیمی 
برای فعالان اقتصادی توســط این مجموعه دولت 

اتفاق خواهد افتاد.
وزیر اقتصاد با اشاره به ظرفیت قانونی وزارتخانه ها 
بــرای بهره گیــری از اعلام تصمیمــات به بخش 
خصوصی پیش از نهایی شدن گفت: اگر قرار است 
شــعار رونق تولید و مهار تورم را محقق کنیم باید 
تکانه های داخلی را کاهش دهیــم و جلوگیری از 
اتخاذ تصمیمات خلق الساعه یکی از این تمهیدات 

است.
وی این نشســت با بیان اینکه وزارت اقتصاد، فعال 
اقتصادی و کارآفرین همه در یک جبهه هســتیم، 
اضافه کرد: ما مقابل هر نوع اعمال سلیقه برای صدور 

مجوزها را می گیریم، یعنــی در مقابل رفتارهای 
سلیقه ای دستگاه ها برای ایجاد اشتغال می ایستیم. 
گام دوم در ۱۴۰۲ این است که از تغییرات بی ضابطه 
مقررات و غافلگیری و بی خبری فعالان اقتصادی از 
تغییرات مکرر آیین نامه ها و بخشــنامه در وزارت 
اقتصاد با کمک همه فعــالان بخش های مختلف 
اقتصادی جلوگیری کرده و بــا کمک همه فعالان 
اقتصادی در مجموعه وزارت اقتصاد اجرا می کنیم.

مهار نقدینگی نباید سبب خشکسالی در 
بخش تولید شود

وزیر اقتصاد با بیــان اینکه نباید مهــار نقدینگی 
سبب خشکسالی در بخش تولید شود، اظهار کرد: 
مساله بعدی حرکت به سمت یک نظام تامین مالی 
سالم و سهل الوصول اســت. خاندوزی تاکید کرد: 
وقتی که ما به دنبال مهار تورم هستیم، قطعاً بانک 
مرکزی بر شبکه بانکی کشور برای مهار تورم فشار 
خواهد آورد و ما هم با کنترل نقدینگی موافقیم که 
باید این مســاله اتفاق بیفتد، اما اگر این نقدینگی 
به گونه ای این کنترل شــود که هزینه تامین مالی 
برای تولیدکننــده افزایش یابــد و در عین حال با 
همین هزینه بالا در دسترس هم نباشد، فعال بخش 
خصوصی و فعــالان اقتصادی را با مشــکل جدی 

مواجه می کند.
وی ادامه داد: فعالان بخش خصوصی و غیردولتی 
به عنوان نهادهای انتظام بخش در زیر مجموعه ها 
می توانند بهترین تصمیمات را در این بخش اتخاذ 
کنند، چــرا که در غیر این صورت در این شــرایط 
بانک ها به صلاحدید خود برای پرداخت تسهیلات 

و تامین مالی برای این بخش ها عمل می کند.
ســخنگوی اقتصادی دولت ادامه داد: ما در بورس 
از ظرفیت هایی که برای جــذب نقدینگی خرد در 
دست مردم در سال جدید داریم بهره خواهیم برد تا 
بتوانیم ابزارهای جایگزین دیگری را برای جایگزین 
کردن تامین مالی بخش خصوصی در نظر بگیریم و 
ابزارهای تامین مالی زنجیره ای، اوراق گام و برخی 

ابزار دیگر بــرای این منظور اســتفاده کنیم. وزیر 
اقتصاد تاکید کرد: نظام اعتباری برای تامین مالی 
بخش تولید و بخش خصوصی در بسیاری از کشورها 
مشکل گشاست اما در ایران بسیار ابتدایی و قدیمی 
و مندرس در شبکه بانکی کشور در حال اجراست در 

حالی که می توانیم به خوبی استفاده کنیم.
خاندوزی گفت: بخش های مختلف مانند برق و گاز 
و آب نیازمند گفت وگو با بخش خصوصی اســت. 
وی با اعلام آمادگی وزارت اقتصاد برای بهره گیری 
از نظرات بخش خصوصی در موضوع مولدســازی 
دارایی های دولت، افزود: این مساله یک پیام مثبت 
به فعالان بخش اقتصادی و غیردولتی است چرا که 
طی دهه های مختلف بخش های دولتی اموال خود 
را به صورت نادرست و ناکارآمدی استفاده می کردند 

و کسی هم از مدیران متولی بازخواست نمی کرد.

شفافیت صورت های مالی ۱۱۲۰ شرکت دولتی
وی اعلام کرد: امروز بیش از هزار و ۱۲۰ صورت مالی 
شــرکت دولتی برای اولین بار شفاف و اعلام شد تا 
نخبگان اقتصادی و فعالان اقتصادی از دستگاه های 
اجرایی بازخواســت کنند که چــرا بازدهی از این 
بخش ها علی رغم هزینه زیادی برای نگهداری این 

اموال بسیار ناچیز و کم بوده است.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: یعنی یکی از بخش هایی که 
از مولدسازی منفعت قابل توجهی خواهد برد بخش 
خصوصی و فعالان اقتصادی هستند که یا مطالبات 
خود را از دولت می گیرند و یا برای پروژه های جدید 

از این مولدسازی استفاده می کنند.
خاندوزی همچنین اعلام کرد: نکته پایانی مساله 
کمک به کاهش قیمت تمام شده در اقتصاد ایران 
اســت که یک نهضت در تامین مالــی برای بخش 
خصوصی و فعــالان اقتصادی اســت. همه ما باید 
برای تحقق این مســاله کمک کنیم چرا که تاثیر 
آن بر تورم و قیمت ها دیده خواهد شــد و بهترین 
شدن عنصر رقابت پذیر شدن محصولات ایرانی با 

نمونه های خارجی خود خواهد شد.
بر اســاس این گزارش در اولین نشســت فعالان 
بخش خصوصی با وزیر اقتصاد، سید محمدهادی 
سبحانیان، معاون سیاست گذاری اقتصادی، سید 
عباس حسینی معاون بانک و بیمه وزارت اقتصاد، 
مجید عشقی رییس سازمان بورس و محمد رضوانی 
فرد رییس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران نیز 

حضور داشتند.

افشــای صورت های مالی ۱۱۲۴ شرکت 
دولتی

بــه گــزارش ایرنــا، وزارت اقتصاد اعــلام کرد: 
صورت های مالی سال ۱۴۰۱ مربوط به ۵۲۱ شرکت 
دولتی امروز در سامانه کدال منتشر شد. این اقدام 
در ادامه انتشــار صورت های مالــی بیش از ۸۰۰ 
شرکت دولتی در سال گذشته از سوی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی انجام شــد و تعداد شرکت هایی 
دولتی غیر بورســی که صورت هــای مالی آنها در 

سامانه کدال منتشر شده به ۱۱۲۴ شرکت رسید.

وزیر اقتصاد بر جذب نقدینگی خرد در دست مردم تاکید کرد

افشای صورت های مالی ۱۱۲۴ شرکت دولتی

۸ هزار واحد تعطیل و نیمه فعال 
احیا می شود

نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای اقتصادی 
گفت: در سال گذشته بیش از ۴۲۰۰ واحد راکد و 
نیمه فعال احیا شد که در سال جاری این تعداد به ۸ 
هزار واحد افزایش پیدا خواهد کرد. به گزارش روابط 
عمومی معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم 
کشور امیرحسین مدنی معاون این سازمان با اشاره 
به شعار سال مبنی بر رشد تولید و اشاره رهبر معظم 
انقلاب در سخنان نوروزی به احیای چند هزار واحد 
تعطیل و نیمه فعال گفت: برنامه ما برای سال جدید 
احیای ۸ هزار واحد دیگر است که مجموعا در ۲ سال 

بتوانیم حدود ۱۲ هزار واحد را احیا کنیم.
وی افزود: این احیاها در شــرکت هــای دانش 
بنیان، صنعتی و تولیدی، کشاورزی، خدماتی و 
معدنی توسط دستگاههای مختلف مثل صندوق 
کارآفرینی امید، شرکت شهرکهای صنعتی وزارت 
صمت، بنیاد برکت، بســیج، صندوقهای سرمایه 
گذاری خصوصی و بخــش خصوصی با حمایت 
نهضت احیای واحدهای اقتصادی صورت خواهد 
گرفت. معاون توسعه روستایی و مناطق محروم 
کشور با بیان اینکه یکی از سیاست هایی که دولت 
ســیزدهم دنبال می کند بحث ســرمایه گذاری 
در بخش صنعت و اقتصاد اســت، افزود: یکی از 
راهکارهای اصلی برای این منظور، احیای واحدهاو 
سرمایه های غیر فعال و نیمه فعال در بخش های 
مختلف کشور است. مدنی اضافه کرد: در کشور 
تعداد بســیار بالایی از واحد های تعطیل و نیمه 
تعطیل وجود دارد که بخشی از آن ها با سرمایه های 
اندکی احیا می شــد. بنابراین گزارش در ســال 
گذشته بیش از ۴۲۰۰ واحد تعطیل و نیمه فعال 
احیا شد که از این طریق برای حدود ۱۰۰ هزار نفر 
به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی شد و 
حدود ۸۰ هزار میلیاردتومان سرمایه نیز احیا شد.

صادرات سیب و پرتقال آزاد شد
معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی از 
رفع ممنوعیت صادرات سیب و پرتقال از تمامی 
گمرکات کشور خبر داد. به گزارش تسنیم محسن 
شــیراوند معاون توســعه بازرگانی وزارت جهاد 
کشاورزی با ارسال نامه ای به رنجبر اقدم سرپرست 
سازمان حفظ نباتات کشور تاکید کرد باید اقدامات 
لازم برای صدور گواهی بهداشــتی و قرنطینه ای 
صادرات سیب و پرتقال از تمامی گمرکات کشور  
صورت گیرد. بنابر این گزارش هرساله بعد از پایان 
مراسم عید نوروز و دید و بازدیدهای سال جدید 

اجازه صادرات سیب و پرتقال صادر می گردد.

حقوق گمرکی مواد اولیه تولید 
یک درصد تعیین شد

حقوق گمرکی ماشین آلات و تجهیزات، قطعات 
مواد اولیه و واسطه ای، تولیدی، صنعتی، معدنی 
و کشــاورزی یک درصد تعیین و از سوی گمرک 
ابلاغ شد. به گزارش ایسنا، نرگس باقری زمردی- 
مدیرکل دفتر مقررات صــادرات و واردات وزارت 
صمت طی نامه ای به گمرک اعلام کرده که فهرست 
کالاهای مشمول کاهش حقوق گمرکی از چهار به 
یک درصد بر اساس مفاد بند )ز( تبصره )۶( قانون 
بودجه سال ۱۴۰۲، همان تعرفه هایی است که آذر 

سال قبل اعلام شد.
بنابراین گمرک نیز موضوع بند )ز( تبصره )۶( قانون 
بودجه سال ۱۴۰۲ مبنی بر اینکه ماشین آلات و 
تجهیزات، قطعات مواد اولیه و واسطه ای، تولیدی، 
صنعتی، معدنی و کشاورزی مشمول مأخذ حقوق 
گمرکی یک درصد شده را ابلاغ کرد. مهلت اعتبار 
این بخشنامه تا پایان سال ۱۴۰۲ تعیین شده است.
گفتنی است در سال گذشــته نرخ ارز محاسبه 
ارزش گمرکی کالاهای وارداتی در حقوق ورودی 
از ۴۲۰۰ تومان به نرخ سامانه معاملات الکترونیک 
)ETS( افزایش یافت. نرخ سامانه  ای. تی. اس بانک 
مرکزی، نرخی نزدیک به بازار است. برای جبران 
افزایش قیمت ناشــی از این تصمیم، نرخ چهار 
درصد حقوق گمرکی، برای کالاهای اساســی، 
دارو، تجهیــزات و ملزومات مصرفی پزشــکی و 
همچنیــن نهاده های کشــاورزی و دامی به یک 
درصد کاهش یافت. اما به نظر می رسد این راهکار 
کافی نبود و اوایل تیرماه امسال وزیر صنعت، معدن 
و تجارت )صمت( طی نامه ای به رئیس جمهوری 
با اشاره به اینکه افزایش نرخ مبنای محاسبه تعرفه، 
افزایش مضاعف مالیات بر ارزش افزوده کالاهای 
وارداتی را در پی داشته که در مجموع باعث افزایش 
هزینه های تولید، افزایش قاچاق، افزایش نیاز به 
نقدینگی، کاهش تولید و افزایش تورم خواهد شد، 
خواستار کاهش حقوق گمرکی برای مواد اولیه، 
واسطه ای، اجزا، قطعات، ماشین آلات و تجهیزات 
که با احتساب سود بازرگانی، حقوق ورودی آنها 

حداکثر ۱۰ درصد بوده به یک درصد شد.
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وزیر صمت با بیان اینکه دو برنامه در مهار تورم و رشد 
تولید تهیه شده که به زودی منتشر و اجرایی خواهیم 
کرد، گفت: تولید ۱.۶ میلیون دستگاه خودرو برای 

سال جاری قطعی است.
ســید رضا فاطمی امین دربــاره وضعیت صنعت 
خودرو اظهار داشت: بخش صنعت، معدن و تجارت 
در ۹۰ رشته کشور فعالیت دارد که ۲۷ رشته آن را 
وزارت صنعت، معدن و تجارت یعنی تقریباً یک سوم 
کل فعالیت های اقتصــادی و اجتماعی را مدیریت 
می کند که یکی از این ۲۷ رشته خودرو است و همه 

چیز خودرو نیست.
وی افزود: خوشبختانه در سال گذشته رشد خوبی 
داشــتیم یعنی رتبه ایران به رتبه شانزدهم دنیا به 
لحاظ تولید افزایش یافت و حدود ۴۰ درصد رشد 

تولید در سال ۱۴۰۱ داشتیم.
فاطمی امین گفت: قبل از آغاز امسال از شرکت های 
خودروسازی برنامه هایشان را گرفته ایم که آمار تولید 
قابل توجهی را در برنامه های خود قرار دادند و کف 
تولید خودرو یک میلیون و ۶۰۰ هزار دستگاه است.

وزیر صنعت معدن و تجارت گفــت: نیاز بازار ایران 
همانطور که قبلًا اشــاره کردم یک و نیم میلیون 
دستگاه است. از ســال ۹۷ تولید، زیر یک میلیون 
دستگاه بود پارسال برای اولین بار بعد از سال ۹۷، 
یک میلیون و ۳۵۰ هزار دستگاه تولید شد که رشد 

بسیار خوبی رقم زده شد.
وی تصریــح کرد: امســال با صحبت هایــی که با 
شرکت های بزرگ خودروسازی داشتیم کار بسیار 
قوی آغاز شده و بر اساس برنامه ای که خودروسازها به 
ما داده اند تولید آن ها بسیار بالا خواهد رفت، اما تولید 
یک میلیون و ۶۰۰ هزار دستگاه را اطمینان داریم که 
محقق خواهد شد؛ ما در وزارتخانه تلاش می کنیم که 
خودروسازها برنامه خود را عملیاتی کنند و تولید را به 

آن حدی که ما در نظر داریم، برسانند.

فاطمی امین در ادامه اظهار داشــت: سال ۱۴۰۱ 
سال بسیار خوبی بود و بیش از ۷ هزار واحد تولیدی 
وارد چرخه تولید شدند که از این مجموعه در سال 
گذشته ۳۲۰۰ واحد جدید راه اندازی شد، ۲۳۰۰ تا 
۲۴۰۰ واحد تولیدی بودند که طرح توسعه داشتند 
و ۱۷۰۰ واحدی که تعطیل بودند دوباره فعال شدند 
و افزایش واحدهای تولیدی در بخش های مختلف، 

خودش را نشان داد.
وزیر صمت افزود: رشد بخش صنعت در پاییز سال 
۱۴۰۱، معادل ۱۱.۶ درصد بود که از ســال ۹۶ تا 
۱۴۰۱ بی نظیر اســت. به گفته فاطمــی امین، در 
بخش سرمایه گذاری بر اســاس آمار منتشر شده 
از بانک مرکزی در پاییز ۱۴۰۱، سرمایه گذاری در 
بخش ماشین آلات ۲۸ درصد رشد داشته است که 
از سال ۱۳۹۰ و ۱۳۹۱ به بعد این رشد بی نظیر است.
وزیر صنعت معدن و تجارت افزود: امسال تمرکز ما 
مبتنی بر شعار ســال یعنی مهار تورم و رشد تولید 
است و رویکرد ما بر اساس برنامه ای با زمان بندی 
و نقشه راهی است که در سال گذشته تعریف کرده 
بودیم، مرحله دوم هم از ابتدای امسال آغاز می شود.

وی گفت: در ســال جدید تمرکز مــا بر بازآفرینی 
واحدهای جدید است و می خواهیم بهره وری و به 
نوعی فناوری و نوآوری را در آن ها گسترش دهیم 
تا در تراز بین المللی قرار گیرند، رویکرد وزارتخانه 
نیز تعاملی تر خواهد شد یعنی ما به سوی حکمرانی 

مردمی خواهیم رفت. 
به گفته فاطمی امین، دو برنامه در مهار تورم و رشد 
تولید در سال جاری تهیه شده که به زودی منتشر و 
اجرایی خواهیم کرد در دسترس همه قرار می گیرد. 
از تمام تولیدکنندگان و صاحب نظران می خواهیم 
بر اساس رویکرد رئیس جمهور مبنی بر ایفای نقش 
تولیدکنندگان در تصمیم ســازی ها، این برنامه را 

نقد کنند.

به دنبال آنکه بانک ها ۵۰۰ میلیون تومان مسدود 
شــده  تعداد بســیاری از متقاضیان "انصرافی" 
خودروهای وارداتی را همچنــان آزاد و پرداخت 
نمی کنند، سخنگوی وزارت صمت ضمن تاکید 
بر اینکه سازمان حمایت طی مکاتبه ای با بانک ها، 
اعلام کرده که به  محض انصراف بایســتی وجوه 
مسدود شده افراد آزاد شود، از دستور صریح وزیر 

صمت در این رابطه نیز خبر داد.
به گزارش ایســنا، متقاضیان خریــد خوروهای 
وارداتی بایستی ۵۰۰ میلیون تومان را در حساب 
وکالتی خود مســدود می کردند تا امکان ثبت نام 
داشته باشند و وارد گردونه قرعه کشی برای تعیین 
نوبت تخصیص و تحویل خودروهای وارداتی شوند.

پس از آنکه در تاریخ ۲۱ اســفند ماه قرعه کشی 
برای تعیین لیست نوبت افراد متقاضی خودروهای 
وارداتی انجام و نتایج آن از روز دوشنبه ۲۲ اسفند 
ماه اعلام شــد، این امکان برای ثبت نام کندگان 
فراهم شــد که نتایج نوبت تعیین شده خود را در 
فایل شخصی در سامانه saleauto.ir مشاهده 
کنند و به دنبال آن، گزینه انصراف هم از روز ۲۳ 
اسفند ماه فعال و به صورت کتبی به بانک ها اعلام 
شد که بلافاصله پس از آنکه متقاضی فرآیند انصراف 
را در سامانه طی می کند، باید وجه مسدود شده در 
حساب وکالتی شان آزاد شود و امکان برداشت وجه 

خود را داشته باشند.
 بدین ترتیب افرادی که تمایل به طی ادامه مسیر 
فرآیند ثبت نام و تحویل خودرو را نداشتند )بطور 
مثال جرو آخرین نوبت ها بودند و تمایل به انتظار 
نداشتند( می توانستند انصراف داده و ۵۰۰ میلیون 
تومان خود را ازحساب برداشت کنند اما در همان 
زمان هم، وزارت صنعت، معدن و تجارت از وصول 
گزارش هایی به این سازمان مبنی بر عدم همکاری 
بانک ها خبر داد که مبلغ را از انسداد خارج نکرده اند؛ 

فلذا از بانک ها خواست تا پول مردم را بی دلیل نگه 
ندارند و وجوه انصرافی ها را آزاد کنند.

حال پس از گذشــت حدودا ۱۴ روز کاری )از ۲۳ 
اسفند ماه سال گذشته تاکنون( که بانک ها فعال 
بوده اند، طی تماس های بسیار با ایسنا و البته خود 
وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام شده که هنوز 
بانک ها از آزاد کردن وجه مسدود شده افراد امتناع 

می کنند و پول افراد را نزد خود نگه داشته اند. 
این در حالیست که پیش از این )پس از فعال شدن 
گزینه انصراف در ۲۳ اسفند ماه ۱۴۰۱(، سخنگوی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( ضمن تاکید 
براینکه بانک ها بایستی بلافاصله پس از انصراف 
متقاضیان خودروهای وارداتی، وجه مسدود شده 
در حساب وکالتی این افراد را آزاد کنند، اعلام کرد: 
چنانچه متقاضیان خودروهای وارداتی، انصراف 
خود را )در سامانه( ثبت کنند، باید بلافاصله ۵۰۰ 
میلیون تومان در حساب وکالتی آن ها توسط بانک 
آزاد شــود. وزارت صمت مکاتبــات لازم را هم با 

بانک ها انجام داده است.
همانطور که اشاره شد، علیرغم این تاکیدها برای 
آزاد شــدن بلافاصله وجه مسدود شــده افرادی 
که انصــراف می دهند، اما هنوز تعدا بســیاری از 
بلوکه ماندن پول هایشان نزد بانک ها گلایه دارند. 
در این رابطه، امید قالیباف-ســخنگوی وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت اظهار کرد: ســازمان 
حمایت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان در 
مکاتبه رســمی با بانک ها؛ اعلام کرده اســت که 
چنانچه متقاضی انصراف دهد، به محض انصراف، 
بانک ها مکلف هســتند که ۵۰۰ میلیون تومان 
مسدود شده افراد را از انســداد خارج کنند. بنده 
نیز بارها تاکید کرده ام کــه بانک ها اجازه ندارند، 
 در صورت انصراف مشــتریان، منابع مالی آن ها 

بلوکه کنند.

۲ برنامه صمت برای تحقق شعار سال

۷ هزار واحد تولیدی وارد چرخه تولید شدند 
دستور صریح به نفع انصراف دهندگان خودروهای وارداتی 

بانک ها پول های بلوکه شده را آزاد  کنند

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران 
در مورد وضعيت بازار طلا و سکه در روزهاي آينده گفت: من 
فکر نمي کنم تغيير خاصي در قيمت ها داشته باشيم و با توجه 
به اينکه در ماه رمضان هستيم و مراسم و جشن ها کمتر است 
و تقاضا در بازار نيست فکر مي کنم بازار روال عادي را طي کند 

و التهابي در بازار رخ ندهد.
نادر بذرافشان، رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر تهران در مورد وضعيت بازار طلا و سکه در سال جديد 
گفت: با وجود اينکه در روزهاي پاياني سال گذشته کاهش 

قيمت داشتيم تقاضا در بازارهاي داخلي به حداقل رسيد که 
اين کاهش تقاضا در تعطيلات نوروز هم ادامه داشت و با ورود 
به ماه رمضان ميزان تقاضا به حداقل رســيد و حتي از روال 

عادي هم کمتر بود.
وي ادامه داد: ۱۴ فروردين که روز اول کاري در سال ۱۴۰۲ 
بود حدود ۱۶ دلار کاهش قيمت طلا در بازارهاي جهاني را 
داشــتيم و در بازارهاي داخلي هم هر مثقال طلاي ۱۷ عيار 
۴۷۰ هزار تومــان و هر گرم طلاي ۱۸ عيــار هم ۱۰۸ هزار 

تومان کاهش قيمت داشت.

رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران 
افزود: در بازار سکه تغيير خاصي نداشتيم و بازار روال عادي 
را طي ميکند که اميدواريم همانطور که از ابتداي سال روال 
ثبات و آرامش را در بازار داريم در ادامه ســال هم اين روال 
ادامه يابد و در رابطه با قيمت ها با توجه به کاهشي که داشتيم 
اين کاهش به ثبات نسبي برســد تا مردم بتوانند به راحتي 

مبادلات خود را انجام دهند.
بذرافشــان در مورد دلايــل افزايش قيمت طلا و ســکه در 
تعطيلات عيد گفت: بخشــي از افزايش قيمتهــا به خاطر 

افزايش انس جهاني طلا بود و بخشي ديگر با توجه به اينکه 
بازار تعطيل بود ناشــي از جوســازي و برخي اخبار بود که 

واقعي نبود.
رئيس اتحاديه ســازندگان و فروشــندگان طــلا و جواهر 
تهران ادامــه داد: درواقع، زماني که بازار به صورت رســمي 
باز باشــد و معاملات به صورت فيزيکي انجام شــود ميتوان 
شــرايط را تحليل کرد و گفت نوســانات و افزايش و کاهش 
قيمت ها دقيق اســت يا خيــر، بنابراين با توجــه به اينکه 
در ايــام عيد بازار تعطيل بــود ميتوان گفت نوســانات ايام 

عيد کاذب بود. بذرافشــان افزود: اما با توجه به بازگشــايي 
 بازار از ديروز مي تــوان گفت در حال حاضر بازار شــرايط 

خوبي دارد.
رئيس اتحاديه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران در 
مورد وضعيت بازار طلا و سکه در روزهاي آينده گفت: من فکر 
نمي کنم تغيير خاصي در قيمت ها داشته باشيم و با توجه به 
اينکه در ماه رمضان هستيم و مراسم و جشن ها کمتر است و 
تقاضا در بازار نيست فکر مي کنم بازار روال عادي را طي کند 

و التهابي در بازار رخ ندهد.

رييس انجمــن صنايع همگن نيرومحرکه و قطعه ســازی کشــور گفت: 
قيمت گذاری دستوری خودروها در سال های گذشته موجب توزيع رانت 
۲۵۰ هزار ميليارد تومانی بين دلالان، واســطه ها و عدم رسيدن خودرو به 
دست مصرف کنندگان واقعی شد و قيمت های جديد بايد به گونه ای باشد 
که زيان خودروسازان را به دنبال نداشته باشد. »محمدرضا نجفی منش« با 
اشاره به صحبت های سخنگوی شورای رقابت که »قيمت کارخانه ای خودرو 
در چند سال اخير به طور غيرعادی پايين نگاه داشته شده و امروز قيمت های 
جديد ابلاغ می شــود«، افزود: آنچه تاکنون در زمينه قيمت گذاری خودرو 
وجود داشته، قيمت گذاری دستوری و در حقيقت »رانت« بوده است؛ به طور 

مثال خودرويی که ۲۰۰ ميليون تومان برای خودروسازان تمام می شد را بايد 
بالاجبار ۱۵۰ ميليون تومان می فروختند. وی بيان داشت: همين مساله سبب 
شد تا در سال های گذشته دست کم ۱۲۰ هزار ميليارد تومان زيان به صنعت 
خودرو تحميل شود که خود موجب عقب افتادگی توليد خودرو و قطعه شد. 
نجفی منش ادامه داد: علاوه بر آن، در سال های گذشته به دليل اختلاف شديد 
قيمت کارخانه ای و بازاری خودروها، شاهد توزيع ۲۵۰ هزار ميليارد تومان 
رانت بين دلالان و سوداگران بوديم. وی ابراز اميدواری کرد که با حضور همه 
نهادهای نظارتی، قيمت گذاری ها به گونه ای انجام شود که نه تنها شاهد زيان 
خودروساز نباشيم، بلکه سود حداقلی نيز حاصل شود تا هم تيراژ توليد افزايش 

يافته، هم قيمت های کاذب بازاری بشکند و هم ديگر شاهد صف های طويلی 
که برای خريد خودرو تشکيل می شده، نباشيم. رييس انجمن صنايع همگن 
نيرومحرکه و قطعه سازی کشور با اشاره به برخی اعداد و ارقام که در ماه های 
اخير برای افزايش قيمت کارخانه ای خودروها عنوان شده، تاکيد کرد: به طور 
قطع اين افزايش قيمت ها می تواند در کاهش زيان دهی خودروسازان موثر 
باشد و علاوه بر آن موجب کاهش ۲۰ تا ۳۰ درصدی قيمت ها در بازار خواهد 
شد. وی همچنين با اشاره به شعار ســال ۱۴۰۲، تصريح  کرد: به طور قطع 
افزايش توليد منجر به کاهش و مهار تورم خواهد شد، اما اين افزايش توليد 

بايد به  گونه ای باشد که زيان دهی صنعت را به دنبال نداشته باشد.

تقاضا در بازار طلا و سکه وجود ندارد 

توزیع رانت ۲۵۰ هزار میلیارد تومانی بین دلالان خودرو
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پیش بینی شرایط مثبت برای بازار سرمایه
همایون دارابی، کارشناس بورس 

رشــد بورس در حالی اتفاق می افتد که در ساير 
بازارها نوســانات خاصی نداريم. بازارهای موازی 
کمی از نوسانات شديد دور شده اند. تا زمانی که در 
ديگر بازارها نوسان خاصی وجود نداشته باشد اين 
رشد ادامه خواهد داشت. سکه و طلا در حال درجا 
زدن هستند و در همان کانال های قيمتی مانده اند. 
ممکن است کمی نوسان وجود داشته باشد اما اين 
نوسانات شديد نيست و نمی تواند تاثيری در بازار 
سرمايه داشته باشد. ماداميکه نوسان در بازارهای 
نوای اعم از بازار ارز و طلا و ســکه بالا باشد انتظار 
تاثير پذيری بورس از آنها وجود خواهد داشت. در 
غير اين صورت روند رو به رشد بورس دور از انتظار 
نيســت. امروز بازارهای موازی حرفی برای گفتن 
ندارند. به همين دليل بورس مجالی برای رشــد 

پيداکرده است. 
همچنين تا زمانی که اتفاق خاصی در بازار سرمايه 
رخ ندهد ازجمله صدور مصوبه های ناگهانی و بدون 
برنامه و يا افزايش نرخ بهره بانکی که منجر به شوکی 
تازه در اين بازار می شود، به نوعی می توان اميدوار 
بود که بورس باز هم با رشد همراه شود. سالی که 
گذشت سال دشــواری برای فعالان بورسی و در 
عبارت کامل تر يک سال رکودی بود. بازار قابليت 
رشد دارد اما اگر بازارهای موازی بازدهی بيشتری 
داشته باشند، طبيعتا دارندگان سرمايه های خرد 
به آن بازارها متمايل می شوند. به طور کلی شرايط 

بورس در سال پيش رو مثبت ارزيابی می شود.
البتــه رفتــار ســهام داران حقيقــی تابعــی از 
سياست های اقتصادی دولت اســت. به اين معنا 
که اگر سياســت های دولت به نفع توليد باشد و 
منافع بنگاه ها را مد نظر داشــته باشــد، مردم از 
سرمايه گذاری در بورس اســتقبال می کنند. در 
مقابل اگر ببينند که حضورشان در بازارهای دلالی 
سود بيشتری نصيب شان می کند و واسطه گری 
بازدهی بيشــتری دارد، قطعا به سمت آن بازارها 

می روند.
مردم را نمی توان برای ايــن مدل رفتار و عملکرد 
ســرزنش کرد. وقتی بــا نرخ گذاری دســتوری 
شرکت های بورسی دچار زيان يا عدم سودآوری 
می شوند، طبيعی است که مردم بروند طلا يا ارز 
بخرند. اگر شــرايط کلی اقتصاد به بنگاه ها کمک 

کند، مردم هم وارد بازارهای مولد می شوند.

بانک مرکزی ضمن ابلاغ شــرايط جديد فروش 
ارز با کارت ملی اعلام کرد: برداشــت اسکناس 
از حســاب ارزی خريداران ارز بــا کارت ملی، 
صرفاً پس از گذشــت ۵ روز کاری پس از زمان 
واريز به حساب ارزی متقاضی امکان پذير است. 
براساس سياست جديد ارزی بانک مرکزی از ۱۴ 
فروردين، سهميه خريد ارز با کارت ملی از ۵ هزار 

يورو به ۲ هزار يورو کاهش يافته است.
ضمن اينکه متقاضيان خريد ارز با کارت ملی بايد 
حتماً حساب ارزی افتتاح کنند چراکه زين پس 
ارز سهميه ای به حســاب ارزی خريداران واريز 
خواهد شد. با تصميم بانک مرکزی از روز دوشنبه 
۱۴/۰۱/۱۴۰۲، فروش دلار دولتی با کارت ملی 
از روش »پرداخت اسکناس به خريدار« به روش 
»واريز به حساب ارزی خريدار« تغيير کرده است.
در بخشــنامه ابلاغی تأکيد شده اســت: از روز 
دوشــنبه ۱۴/۰۱/۱۴۰۲، روش فــروش ارز 
به صورت اسکناس در سرفصل "تأمين نيازهای 
ضروری کد ۵۶" به متقاضيان از روش »پرداخت 
مستقيم اسکناس به متقاضی« به روش »واريز به 
حساب ارزی متقاضی نزد بانک ها« تغيير می کند.

گفتنی است، متقاضيان خريد ارز سهميه ای برای  
افتتاح حساب ارزی بايد معادل ريالی ۱۰۰ دلار 
را به حساب خود واريز کنند؛ ضمن اينکه امکان 
برداشت اسکناس دلار از حساب ارزی، پنج روز 
کاری پس از خريد و واريز ارز به حســاب ممکن 

است.
بانک مرکزی با صدور بخشنامه ای به صرافی ها 
جزئيات شــرايط جديد فروش ارز با کارت ملی 
را اعلام کرد؛ در اين بخشــنامه آمده اســت:۱ـ 
کليه بانک ها مکلفند جهت فروش و پرداخت ارز 
بابت سرفصل تأمين نيازهای ضروری )کد ۵۶( 

به صورت اســکناس، بنا به درخواست متقاضی 
نسبت به افتتاح حساب ســپرده قرض الحسنه 
پس انداز ارزی بدون اخذ موجودی اوليه با رعايت 

مقررات مربوط اقدام نمايند.
تبصره ـ افتتاح حســاب به درخواســت وکيل 
متقاضی مجاز نمی باشــد.۲ـ پرداخت به صورت 
اســکناس از محل حســاب ارزی موضوع اين 
دســتورالعمل صرفاً به صاحب حساب )اصيل( 

امکان پذير است.
۳ـ حســاب های مذکور صرفاً بــه ارزهای دلار / 
يورو و با منشأ اســکناس و جهت استفاده برای 
واريز اسکناس موضوع سرفصل تأمين نيازهای 
ضروری )کــد ۵۶( خواهــد بود.۴ـ برداشــت 
اسکناس از حساب مذکور، صرفاً پس از گذشت 
۵ روز کاری پس از زمان واريز به حســاب ارزی 
متقاضی )T+۵( امکان پذير است. بانک ها مکلفند 
پس از دوره مذکور، نسبت به پرداخت اسکناس 
موضوع حساب های اين دستورالعمل در هر زمان 

حسب درخواست مشتری اقدام نمايند.
۵ـ کارمزد برداشت از حساب به صورت اسکناس 
معادل ۵ درصد معادل ريالی مقدار برداشت است. 
نرخ تسعير برابر با نرخ فروش اسکناس دلار/ يورو 
ســامانه معاملات الکترونيکی ارز به اضافه يک 

درصد در روز برداشت خواهد بود.
۶ـ دريافت هرگونه کارمزد از مشتری برای ارائه 
خدمات موضوع اين دســتورالعمل به جز موارد 
تعيين شده در دســتورالعمل، ممنوع است.۷ـ 
حســاب ارزی موضوع اين دســتورالعمل، بايد 
حداقل به مدت شــش ماه مفتوح بماند.تبصره: 
حداقل موجودی لازم برای اســتمرار حســاب 
ارزی موضوع اين دســتورالعمل ۱۰۰ دلار /يورو 

خواهد بود.

رئيس اتحاديه بنکــداران مواد غذايي 
تهران با اشــاره به اينکــه ناثباتي ارز 
قيمت ها را افزايش مي دهد در توصيف 
بازار صنف متبوع بيان کرد: نوســانات 
ارزي اخير باعث بــالا رفتن ۲۰ الي ۲۵ 
درصدي ارزش مواد غذايي شده است و 
بازار را در حالت رکود قرار داده و از خريد 

و فروش استقبال مناسبي نمي شود.
رضا کنگري، رئيس اتحاديه بنکداران 
مواد غذايي تهران گفت: قيمت بازار را 
نرخ ارز تعيين مي کنــد و اگر ارز ثابت 
شود قيمت ها هم تثبيت خواهند شد. 
اما با نوسان قيمت دلار قيمت کالاهاي 
مختلــف و بخصوص مــواد غذايي نيز 
دچار نوسان مي شــوند نوسانات ارزي 
اخير باعث بالا رفتن ۲۰ الي ۲۵ درصدي 
ارزش مواد غذايي شده است و بازار را در 
حالت رکود قرار داده و از خريد و فروش 

استقبال مناسبي نمي شود.
وي افزود: در اثر افزايش تورم، کوچک 
شدن ســفره هاي مردم، کاهش قدرت 
خريد و در نهايــت افزايش دلار بازار به 
شــدت در حالت رکود و خمودگي به 
ســر مي برد. به عنوان نمونه در بحث 
قيمت حبوبــات نرخ نخود کــه دو ماه 

گذشــته ۳۹ هزار تومان بود به ۵۵ الي 
۶۳ هزار تومان رسيده يا لوبيا قرمز که 
۳۷ هزار تومان معامله مي شد ۵۵ هزار 
تومان به فروش مي رسد. البته اين نرخ 
هاي بنکداري است و قيمت ها پنج الي 
شش هزار تومان بيشتر به دست مصرف 
کننده مي رســد بازار با همان سود سه 
درصد فعاليت مي کند و تاکيد مي کنم 
اين ميزان سود نمي تواند باعث گراني 

و تورم شود.
رئيس اتحاديه بنکــداران مواد غذايي 
تهران با بيان اينکه مواد غذايي در بازار 
به وفور يافت مي شود گفت: در اين باره 
در بازار کمبودي مشاهده نمي شود. اين 
افزايش قيمت ها ضربه بزرگي به اصناف 
وارد مي کند و اگر بازار ثبات داشته باشد 
فعالان اقتصادي و مردم نيز با خاطري 

جمع تر به کار مي پردازند.
کنگري ادامه داد: ۶۰ درصد از حبوبات 
داخل بازار وارداتي هســتند به عنوان 
مثال ۸۰ درصد عدس از کشور روسيه و 
کانادا به کشور وارد مي شوند که در دو 
ماه گذشته هيچ تغيير قيمتي نداشته 
 انــد و با همان نــرخ ۴۵ هــزار نوماني 

داد و ستد مي شوند.

مديرکل راه و شهرسازی استان تهران 
با اشاره به راهکار شکست تورم قيمت 
مسکن، گفت: قيمت مسکن ۷۰ درصد 
سبد هزينه خانوارهای تهرانی را تشکيل 
می دهد. خليل محبت خواه با يادآوری 
اين که ســال ۱۴۰۱ متوســط قيمت 
مســکن در تهران به ۵۵ مليون تومان 
رســيد، اظهار کرد: اين در حالی است 
که ميزان تورم در قيمت مسکن که ۷۰ 
درصد هزينه ســبد هر خانوار تهرانی را 
تشــکيل می دهد به بيش از ۳۰ درصد 

رسيده است.
وی افزود: معتقديم پيشبرد طرح نهضت 
ملی مسکن، مشارکت جدی انبوه سازان 
و مشــارکت در ســاخت و همچنيــن 
کمک های حمايتی بانک مرکزی برای 
افزايش تسهيلات بانکی به کاهش تورم 
حوزه مسکن کمک خواهد کرد. وی اين 
را هم گفت که واريز دقيــق و به موقع 
آورده متقاضيــان در طرح نهضت ملی 

مسکن -در اين مسير-کارگشاست.
ابوالفضل نوروزی سرپرست دفتر اقتصاد 
مســکن وزارت راه و شهرسازی ديماه 
سال گذشته با اشاره به افزايش شاخص 
طول دوره انتظار صاحب خانه شــدن 

در کشــور گفته بود:  اين شاخص که با 
ذخيره کردن يک ســوم درآمد خانوار 
برای خريد مسکن معنا پيدا می کند، در 
ايران از ۱۵ سال به ۳۴ سال رسيده در 
حالی که در بيشتر کشورهای دنيا زير 

۱۰ سال است.
وی با يادآوری اين که سکونت ۴۰ درصد 
از جمعيت روستايی و شهری در بافت 
فرسوده معضل اساسی است از مستاجر 
بودن ۵۰ درصد تهرانی هــا خبر داد و 
افزود: ســهم زمين در قيمت تمام شده 
مسکن بالاســت و به ۶۰ درصد رسيده 
که اين عدد در تهران به ۷۰ درصد نيز 
می رسد، اين در حالی است که در ساير 

کشورها اين سهم ۳۰ درصد است.
وی ادامــه داد: مطابق آمارهــا نياز به 
مسکن طی سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۹ 
به غير از مستأجران چنين برآورد شده 
اســت: با توجه به اين کــه ۲۴ ميليون 
دختر و پســر مجرد وجــود دارد طی 
۱۰ ســال آينده به ۱۲ ميليون مسکن 
نياز دارند، همچنين ۸ ميليون مسکن 
به تخريب و نوســازی نياز دارند و ۱.۴ 
ميليون کمبود مســکن در برابر تعداد 

خانواده وجود دارد.

معاون حمل ونقل وزير راه و شهرســازی از تحقق ۱۰.۸ ميليون تن 
ترانزيت کالای نفتی و غيرنفتی و ثبت رکورد جديد با ترانزيت ۸.۳ 
ميليون تن کالاهای غيرنفتی در ۱۴۰۱خبر داد. »شــهريار افندی 
زاده« درباره عملکرد ترانزيت کشور در سال ۱۴۰۱ گفت: در سالی 
که گذشــت مجموعاً ۱۰.۸ ميليون تن کالای نفتــی و غيرنفتی از 
کشور ترانزيت شده که سهم کالاهای غيرنفتی و نفتی از اين مقدار، 

به ترتيب ۸.۳ و ۲.۵ ميليون تن بوده است.
افندی زاده گفت: با توجه به عملکرد ۷.۵ ميليون تنی ترانزيت کالای 
غيرنفتی سال ۱۴۰۰، شاهد رشــد ۱۰.۷ درصدی ترانزيت اين نوع 
کالا در سال ۱۴۰۱ نسبت به ســال قبل آن بوده ايم. وی ادامه داد: 
در سال ۱۴۰۱ شاهد تحولات و دستاوردهای مهمی در حوزه های 
راهبردی و عملياتی ترانزيت کشور بوديم که اثرات قطعی آن ها به 
صورت تدريجی و پايدار بر رشد تراتزيت از کشور در سال ۱۴۰۲ و 

سال های آتی نمايان خواهد شد.
معاون حمل ونقــل وزير راه و شهرســازی بيان کرد: در راســتای 
فعال سازی و رونق بخشی به کريدور حمل و نقل بين المللی شمال-

جنوب در نشست سه جانبه ای در شهريورماه ۱۴۰۱ ميان مقامات 
عالی رتبه کشورمان و فدراسيون روسيه و جمهوری آذربايجان در 
باکو ضمن هدف گذاری تحقق ترانزيــت ۱۵ ميليون تن کالا از اين 
کريدور تا سال ۲۰۳۰ ميلادی، توافقاتی در زمينه تقويت همکاری 
سه کشور در سرمايه گذاری و تأمين مالی مشترک تکميل و توسعه 
زيرســاخت های کليدی و بهره برداری از آن ها به ويژه احداث خط 
ريلی رشت-آستارا، تسهيل در ترددهای مرزی کالا و افزايش کيفيت 
و کميت اين ترددها حاصل شد که اجرايی شــدن آن ها در دست 

پيگيری است.

افنــدی زاده اظهار کرد: بــا توجه به حداقل ظرفيت فعلی کشــور 
جهت ترانزيت ۱۰ ميليون تن کالا به صــورت ترکيبی در کريدور 
شمال- جنوب، توافقی با طرف روسی جهت بهره گيری کامل از اين 
ظرفيت در سال ۲۰۲۳ ميلادی حاصل شده که اجرای آن در دست 

انجام است.
وی افزود: يکی از رخدادهای مهم در ســال گذشته، الحاق رسمی 
کشورمان به سازمان همکاری شانگهای بود. در مدت زمان کوتاهی 
پس از برگزاری نشست سران شانگهای در شهريور سال ۱۴۰۱ در 
سمرقند، نخستين نشست شــش جانبه وزرای حمل و نقل ايران و 
کشورهای آسيای ميانه بعلاوه روسيه و آذربايجان با موضوع توسعه 
همکاری های ترانزيتی در مهرماه ۱۴۰۱ در تهران برگزار و و هدف 
گذاری تحقق ۲۰ ميليون تن ترانزيت ســالانه فــی مابين ايران و 
کشورهای آسيای ميانه، به عنوان پهنه ای با نقش و اهميت بسيار بالا 
در ترانزيت شرقی- غربی و شمالی-جنوبی به ويژه پس از تحولات 

اخير منطقه ای و بين المللی، به تصويب اعضا رسيد.
معاون حمل و نقل وزير راه و شهرســازی، ابلاغ سياست های کلی 
برنامه هفتم از ســوی مقام معظم رهبری در شهريور ۱۴۰۱ و بند 
۱۰ ابلاغيه معظم له در خصوص فعال سازی مزيت های جغرافيايی-

سياسی و تبديل جمهوری اسلامی ايران به مرکز مبادلات حمل و 
نقل را به عنوان رويکردی تکامل يافته به مقوله ترانزيت در کشــور 
برشمرد. افندی زاده توضيح داد: در سال جاری، موضوع ترانزيت و 
نقش آفرينی در برنامه های کلان نظير کمربند و راه چين، سازمان 
شانگهای، سازمان همکاری اقتصادی اکو و اتحاديه اقتصادی اوراسيا 
از اولويت های اصلی وزارت راه و شهرســازی در توســعه مناسبات 

حمل و نقلی با کشورهای هدف منطقه ای و فرامنطقه ای است.

مديرکل راه و شهرسازی اســتان تهران گفت: 
قيمت واحدهای نهضت ملی مسکن که قرارداد 
آنها سال گذشته منعقد شده ثابت است و افزايش 
نمی يابد. خليل محبت خواه اظهار کرد: در سال 
جاری حتما در استان تهران ثبت نام جديد برای 
طرح نهضت ملی مســکن خواهيم داشت. اين 
موضوع به نظر وزارتخانه بستگی دارد اما ممکن 

است ارديبهشت سامانه ثبت نام باز شود.
وی درباره قيمت واحدهای نهضت ملی مسکن 
گفت: قيمت برای قراردادهايی که سال گذشته 
منعقد شده ثابت است و بر اساس آن کار را پيش 
می بريم. قراردادها قانونی است و پيمانکاران بايد 
مطابــق آن واحدها را تحويل دهند. نرخ ســال 
گذشته بر اساس فهرست بهای ۱۴۰۱ بود. امسال 
هم اگر قرارداد جديد ببينديم بر اساس ۱۴۰۲ 

منعقد می شود.
محبت خــواه تصريــح کــرد: قيمــت واحدها 
بســتگی به تعداد طبقات، امکانات، مشــاعات 
و منطقه، متفاوت اســت و نمی توان نرخ ثابتی 

را برای کل پروژه هــا اعلام کــرد. مديرکل راه 
و شهرسازی اســتان تهران با اشــاره به تامين 
زمين برای ساخت مسکن گفت: امسال تمامی 
زمين هايی که برای طرح نهضت ملی مســکن 
احصا شــده را تامين خواهيم کــرد. اگر نياز به 
 تغيير کاربری و الحاق باشــد اقدامــات لازم را

 انجام می دهيم.
وی هم چنين درباره رفع تصرف از اراضی دولتی 
در تعطيلات نوروز گفت: از ۲۷ اســفند ســال 
گذشته تا ۱۳ فروردين ماه امسال، يگان حفاظت 
از اراضی وزارت راه و شهرسازی در تمام شهرهای 
استان تهران در حالت آماده باش بودند که حدود 
۷.۶ هکتار رفــع تصرف از اراضــی ملی صورت 

گرفت.
محبت خواه يادآور شــد: بخش قابل  توجهی از 
تصرفات در شرق استان تهران، فيرزکوه، دماوند 
و حومه آن اتفاق افتاده بود. در مواردی ديوارکشی 
و احداث بنا صــورت گرفته بود کــه تماما رفع 

تصرف شد.

شــاخص بورس پــس از 
نوسانات شديدی که طی 
چند وقت گذشــته تجربه 
کرده بود، ســرانجام تحت 
تاثيــر تصميمــات مثبت 
اتخاذ شــده از کانال ۲ ميليون و ۱۰۰ هزار واحد 
که سقف تاريخی شــاخص بود، عبور کرد. پس از 
فراز و نشيب های بســياری که شاخص بورس از ۳ 
سال گذشته تجربه کرد، ســرانجام اقدامات انجام 
شده از سوی دولت سيزدهم و ســازمان بورس با 
نتيجه مثبت همراه شــد و شاخص بورس از سقف 
تاريخی خود که کانال يک ميليون و ۱۰۰هزار واحد 

بود عبور کرد.
شــاخص کل بورس در معاملات روز سه شــنبه با 

گذشت نيم ساعت از آغاز معاملات با ۴۱ هزار واحد 
رشــد به ارتفاع ۲ ميليون و ۱۳۱ هزار و ۸۲۱ واحد 
رسيد. اين در حالی اســت روز قبل از آن شاخص 
بورس معاملات خود با روند نزولــی آغاز کرد، اما 
طولی نکشيد که با تغيير مسير خود و رشد ۱۱ هزار 

واحدی به معاملات خود پايان داد.
کارشناســان در پاسخ به اين پرســش که در سال 
۱۴۰۲ کدام بازار ها برای سرمايه گذاری مناسب تر 
هســتند، معتقدند: بخش عمده اين تصميم برای 
ســرمايه گذاری در بازار ها به نحوه سياستگذاری 
در اين بازار ها برمی گردد. چرا کــه بعضا اتفاقاتی 
در کشــور رخ می دهد که از حوزه تصميمات اين 
بازار ها بيرون اســت، اما تاثير آن در اين بازار ها کم 
نيســت و بايد ديد که سياســتگذاری های داخلی 
و تحولات سياسی به کدام ســمت خواهند رفت. 
ضمن آنکه اصولا در کشور های خاورميانه نمی توان 

پيش بينی های بلندمدتی داشــت زيرا به جز بهای 
نفت که در سرنوشت اين کشور ها موثر است مسائل 
ديگر سياســی هم مطرح هســتند که نمی توان 

پيش بينی قابل قبولی را در اين زمينه داشت.
همچنين فعالان بازار ســرمايه در پاســخ به اين 
پرسش که آيا رشــد اين روز های بورس به افزايش 
بهای ارز برمی گردد يا علت ديگری دارد، افزود: اين 
رشد ها به دليل سود شرکت ها رخ داده و البته ارز هم 
يکی از فاکتور هايی است که شرکت های صادراتی 
کشور بر اســاس آن ميزان فروش و ســود خود را 
پيش بينــی می کنند و اگر اقدامــی صورت بگيرد 
که سود شرکت ها پايين بيايد سهام شرکت ها هم 
کم ارزش می شــوند. اما بحث اصلی در اين رشد ها 
به سود شــرکت ها برمی گردد و اگر نرخ ارز ثبات 
داشته باشد برای اين بازار و ســاير بازار ها از همه 

لحاظ بهتر است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

اقدامات دولت سیزدهم و سازمان بورس با نتیجه مثبت همراه شد

شکست سقف تاریخی شاخص کل بورس 
ورود شاخص بورس به کانال ۲.۱ میلیون واحدی

سهم مسکن در سبد هزینه خانوارهای تهرانی ۷۰ درصد شد۶۰ درصد حبوبات وارداتي هستند افزایش ترانزیت کالا در سال ۱۴۰۱ به ۱۰.۸ میلیون تن

قیمت مسکن ملی در قراردادها ثابت است

ابلاغ شرایط جدید فروش ارز با کارت ملی
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فناوری و 
اطلاعات

تا پایان فروردین تحقق می یابد
تبادل پیام در پیام رسان های داخلی برای همه کاربران 

قائم مقام یک پیام رسان داخلی گفت: امکان تبادل پیام اکنون در مرحله تست و 
برای هزار کاربر این پیام رسان میسر است که تا پایان فروردین برای عموم کاربران 
فعال خواهد شد. اواخر سال گذشته »عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات خبر از برقراری ارتباط میان پیام رسان های بومی با اتصال »ایتا« و »بله« 

به یکدیگر داد و اعلام کرد: »آی گپ« نیز به زودی وارد این چرخه خواهد شد.
»امین تجملیان« قائم مقام پیام رسان داخلی »بله« در این باره گفت: تقریباً یک 
ماه قبل این امکان به صورت تست برای هزار نفر فعال شده است. مراحل تست نیز 
موفقیت آمیز بود و به احتمال زیاد تا پایان فروردین این امکان برای تمام کاربران 

پیام رسان های داخلی فعال خواهد شد.
وی افزود: این ویژگی باعث می شود کاربران فعال در پیام رسان های داخلی مختلف، 
بدون این که نیاز باشــد در تمام پیام رسان ها عضو شــوند، با یکدیگر تبادل پیام 
کنند.»اینترکانکشن« امکانی است که به وسیله آن پیام رسان های داخلی می توانند 
بین خودشان پیام ردوبدل کنند و در قالب این رویه کاربر می تواند به پیام رسان 

مورد استفاده خود اجازه دهد که از سایر پیام رسان ها برایش پیام ارسال شود.
تجملیان درباره پیشینه انجام این کار در کشورهای دیگر گفت: قانون گذارهای 
اروپایی به دنبال این هســتند که اپلیکیشــن های بزرگی مانند واتس اپ که در 
بسیاری از کشورها به عنوان پیام رسان مسلط شناخته می شود بتوانند بر اساس 

قوانین امکان تبادل پیام بین پیام رسان های مختلف را عملیاتی کنند.

صعود ۱۹ پله ای سرعت اینترنت سیار 
بررسی وضعیت اینترنت ایران بر اساس شاخص های جهانی سایت اسپیدتست 
نشان می دهد میانگین سرعت اینترنت در سال گذشته در بخش سیار ۱۹ رتبه 

رشد و در بخش ثابت ۲ رتبه افت را تجربه کرده است.
سایت جهانی اسپیدتست بر اساس شاخص هایی که دارد، رتبه کشورها در حوزه 
اینترنت را بررسی می کند. نگاهی به تاریخچه بررسی وضعیت اینترنت ایران نشان 
می دهد اسفند ۱۴۰۰، سرعت اینترنت ســیار ایران جایگاه ۸۰ را داشته است؛ 
همچنین ســرعت دانلود ۲۳.۱۰ مگابیت بر ثانیه، سرعت آپلود ۸.۹۰ مگابیت بر 

ثانیه و میزان تاخیر ۳۱ میلی ثانیه بوده است.
اکنون بر اساس شاخص »میانه« که نقطه وسط داده های آماری است، ایران در 
جایگاه ۶۱ قرار دارد و سرعت دانلود اینترنت سیار در کشور ۳۵.۰۳ مگابیت بر ثانیه، 

آپلود ۱۰.۵۰ مگابیت بر ثانیه و میزان تاخیر ۲۹ میلی ثانیه است.
وضعیت اینترنت ثابت همچنان مورد قبول کاربران نیست و همان طور که بارها 
مسئولان عنوان کرده اند، باید عقب ماندگی که از سال ها قبل در این بخش وجود 
دارد را جبران کرد. پروژه فیبرنوری یکی از راه هایی اســت که برای جبران این 

عقب ماندگی در حال اجرایی شدن در شهرهای کشور است.
اینترنت ثابت ایران در اسفند ۱۴۰۰، در جایگاه ۱۴۵ جهان قرار داشت. میانگین 
سرعت دانلود ۱۰.۳۳ مگابیت بر ثانیه، سرعت آپلود ۱.۵۱ مگابیت بر ثانیه و میزان 
تاخیر ۲۹ میلی ثانیه بود. اکنون با گذشت یک ســال از این آمار جایگاه اینترنت 
ثابت افت ۲ رتبه ای داشته و در جایگاه ۱۴۷ ایستاده است. »میانه« سرعت دانلود 
اینترنت ثابت ۱۱.۲۷ مگابیت بر ثانیه، آپلود ۱.۹۷ مگابیت بر ثانیه و میزان تاخیر 

۳۰ میلی ثانیه است.

اجرای برنامه تبادل فناورانه با ۳ کشور 
سرپرست مرکز تعاملات بین المللی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری گفت: در ســال ۱۴۰۲ قصد داریم تبادل فناوری با کشورهای 
چین، هند و روسیه داشته باشیم. امیرحسین میر آبادی اظهار کرد: در سال ۱۴۰۲ 
قصد داریم تبادل فناوری با کشورهای چین، هند و روسیه داشته باشیم تا به این 

واسطه از ظرفیت دانش بنیان ها در این ارتباطات استفاده شود.
سرپرست مرکز تعاملات بین المللی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری با بیان اینکه ما با کشــور چین ارتباطاتی داریم، گفت: قطعاً با 
عضویت ایران در سازمان همکاری اقتصادی شانگهای، زمینه توسعه علم و فناوری 

بیشتر فراهم می شود.
وی افزود: در ســال گذشــته، دبیرکل شــانگهای در ایران حضــور یافت و در 
خصــوص همکاریهای علمی و فنــاوری و ایفــای نقش ایران در حــوزه علم و 
فناوری کشورهای ســازمان همکاری شــانگهای صحبت کرد. اگر به عضویت 
رسمی ســازمان شــانگهای برســیم کمیته علم و فناوری ایران فعال می شود 
 و در حوزه هایی مانند زیســت فنــاوری، نانو، فناوری اطلاعــات و… همکاری 

خواهیم داشت.
میرابادی افزود: ارتباطات ایران با چین نیز به ارتباط رسمی با وزارت علم و فناوری 
این کشور گره خورده و در سفر رئیس جمهور موضوع فناوری مطرح شد از این رو 
تفاهم نامه ای بین دو کشور به امضا رسید که فرصتهای خوبی برای تبادل فناوری 
فراهم آورده است. سرپرست مرکز تعاملات بین المللی معاونت علمی گفت: در این 
تبادل فناوری، هر دولت از مجموعه خود حمایت می کند تا متخصصان دو کشور 

در زمینه های مشترک با یکدیگر همکاری کنند.

افزایش تعداد دانش بنیان های طرف قرارداد با سازمان 
فناوری اطلاعات

رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت:تعداد شرکت های دانش بنیان طرف 
قرارداد با سازمان فناوری اطلاعات به ۳۲ شرکت رسید.

دکتر محمد خوانســاری در دیدار نوروزی ســال ۱۴۰۲ که با حضور مدیران و 
کارکنان این دســتگاه صورت گرفت، تقارن بهار طبیعت و بهــار قرآن در آغاز 
ســال جدید را نویدبخش ســالی پرخیر و برکت دانســت و با مروری بر اهداف 
و مأموریت های ســازمان فناوری اطلاعات ایران در ســال جدید، بیان داشت: 
امســال برای رشــد تولید و مهار تورم، اطلاعات ســامانه هایی که توســط این 
ســازمان مدیریت و راهبری می شــود به نحو احســن مورد بهره بــرداری قرار 
 می گیرند و توســعه فعالیت ها با حفظ تکالیف قانونی پیشین، در دستور کار قرار 

خواهد گرفت.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران، رویکرد این دستگاه در سال جدید را مبتنی 
بر پاســخگویی در ارائه خدمات به متقاضیان دانست و گفت: به منظور افزایش و 
رشد تولید در ســازمان فناوری اطلاعات ایران، نیازمند سیستم مدیریت ارتباط 
با مشتریان هستیم و پاسخگو بودن در حوزه ارائه خدمات به نیازهای متقاضیان 
را به طور جدی پیگیری می کنیم و لذا تحقــق این مهم نیازمند تلاش جهادی و 

یکپارچه کلیه کارکنان است.
خوانساری با اشاره به شعار " تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرینی" که سال گذشته 
از سوی مقام معظم رهبری به عنوان شعار سال انتخاب شده بود اظهارداشت: با 
برنامه ریزی های صورت گرفته، حمایت از شــرکت های دانش بنیان در دستور 
کار قرار گرفت و بر همین اساس تعداد شرکت های دانش بنیان طرف قرار داد با 
سازمان در سال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۰ با رشد ۱۰۰ در صدی به ۳۲ شرکت 

افزایش یافت.
در این دیدار هم چنین، معاونان ســازمان فناوری اطلاعات ایران در حوزه هایی 
نظیر امنیت، دولت الکترونیک و سیاســت گذاری و اعتباربخشــی اقدام به ارائه 
گزارشی از اقدامات خود در سال گذشته نمودند و به ترسیم برنامه های خود در 

سال جدید پرداختند.

اخبار

آخرین اخبار از بازنگری سیاست و 
مصادیق فیلترینگ کشور، چرایی 
عدم تحقق وعده ارایه بسته های 
۶۰ گیگابایتی اینترنت به مردم و 
جدیدترین تصمیم گیری ها درباره 
نحوه فعالیت اینترنت ماهواره ای در کشور، برخی از سوالاتی 
اســت که وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات در گفت وگوی 

اختصاصی با ایسنا به آنها پاسخ داد. 
عیسی زارع پور درباره آخرین اطلاعات از نتیجه نامه دفتر رئیس 
جمهوری مبنی بر رفع فیلتر پلتفرم های خارجی، اظهار کرد: 
ایجاد محدودیت و رفع محدودیت نه از سوی وزارت ارتباطات و 
نه کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال بوده است. آقای توانگر، نماینده 
محترم تهران در مجلس شورای اسلامی نامه ای به دفتر رئیس 
جمهوری نوشته و درخواستی را مطرح کرده بودند، دفتر ریاست 
جمهوری هم نامه را از جنبه کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال به 

ما ارجاع دادند که بررسی کنیم.
 وی افزود: کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال مرجع تصمیم گیری 
برای فیلتر و رفع فیلتر نیست، در این راستا ما جلسه این کارگروه 
را تشکیل داده و وضعیت کسب و کارها را در شش ماه گذشته 
و بعد از ایجاد محدودیت برای دو پلتفــرم آمریکایی، ارزیابی 
کردیم؛ آمارهای بانک مرکزی و شرکت ملی پست هم بررسی 
و جمع بندی دوستان این شد که با وجود آسیب و بروز مشکل 
برای کسب و کارها در ماه های اول، اکنون روند طبیعی کسب و 
کارهای اینترنتی در جریان است؛ به طوریکه آمار ترافیک شرکت 
ملی پست از نظر جابجایی تعداد مرسوله ها، نسبت به شهریورماه 
افزایش پیدا کرده است. این آمار در ماه های مهر و آبان کمی افت 
داشت اما اکنون هم درآمد شرکت ملی پست و هم تعداد مرسوله 

ای که جابه جا می کند، افزایش پیدا کرده است.

کسب و کارهای اینترنتی مسیرشان را پیدا کردند
زارع پور با بیان اینکه چرا آمار شرکت ملی پست در این باره مهم 
است، تصریح کرد: بیشتر کسب و کارهای اینترنتی، کالا محوراند 
و بخش قابل توجهی از محصولات آنها توســط پست جابه جا 
می شــود. بعضی از پلتفرم های بزرگ در تهران و کلان شهرها 
خودشــان شــبکه توزیع دارند اما عموما و مخصوصا کسب و 
کارهایی که در پلتفرم های خارجی بودند و اکنون در پلتفرم های 
داخلی فعالیت می کنند، بسته های خود را به شرکت ملی پست 
می دهند، بنابراین اینکه حجم تجارت الکترونیکی، درآمد و تعداد 
مرسوله های پست افزایش پیدا کرده، نشان می دهد که کسب و 
کارهای اینترنتی مسیر خود را پیدا کرده اند. جدا از اینکه ممکن 

است به اشکال مختلف در پلتفرم های خارجی هم فعال باشند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کرد: نکته مهم دیگری 
که در کارگروه مذکور بررسی شد، بررســی اجرای آیین نامه 
سکوها و کسب و کارهای اینترنتی مصوب آبان ماه توسط دولت 
برای کمک به آنها، بود. در این آیین نامه به دستگاه های مختلف 
مأموریت داده شده و در جلسه اخیر میزان پیشرفت این آیین نامه 
بررسی و مشخص شد متأسفانه با وجود اینکه بعضی از دستگاه ها 
کارشان را به خوبی انجام دادند مانند بحث معافیت های مالیاتی 

اما بخش هایی از آیین نامه هنوز اجرا نشده است.
وی ادامه داد: در این راستا، کارگروهی تشکیل دادیم که هر هفته 
این موضوع را رصد می کند و قرار شد دستگاه هایی که کم کاری 
کرده اند، به ریاست محترم جمهوری اعلام شود تا تذکرات لازم 
را دریافت کنند و درنتیجه با اجرای کامل آیین نامه حمایت از 
کسب و کارهای اینترنتی بتوانیم مسیر رشد و توسعه را فراهم 
و اگر آسیبی دیده اند، جبران کنیم. بر این اساس، حتی اگر برای 
یک کسب و کار هم مسئله ای به وجود آمده باشد، برای دولت 
مهم است؛ هرچند وزارت ارتباطات متولی کسب و کارها نیست 
اما به دلیل اینکه این موضوع برای من مهم بود، شخصا این آیین 

نامه را پیگیری کردم.
طبق گفته وی، در اجرای آیین نامه مذکور خدماتی باید توسط 
بانک مرکزی و برای کسب و کارها فراهم می شد، بخش هایی 
مانند ایجاد حساب امانی، خرید اعتباری و کیف پول اما اینها 
هنوز اجرایی نشده است. بانک مرکزی پنج کار برعهده داشته اما 
حدود سه مورد آن در حال اجرا و بقیه اجرا نشده است و در حال 
فراهم کردن مقدمات آن هستند. همچنین سازمان صدا و سیما 
قرار بود اقداماتی انجام دهد که بخش هایی از آن انجام شده و 
اقدامات لازم در زمینه برنامه سازی برای معرفی در دست اقدام 

قرار دارد. مثال دیگر بحث وام است که متأسفانه هنوز تخصیص 
لازم داده نشده و امیدواریم از محل بودجه سال ۱۴۰۱ بتوانیم 

بخشی را دریافت کنیم تا بتوانیم به کسب و کارها ارائه دهیم.

 رفع فیلتر برخی پلتفرم هــا مانند گوگل پلی و 
پلتفرم های مشابه آن

زارع پور در ادامه درباره رفع فیلتر برخی پلتفرم ها مانند گوگل 
پلی و پلتفرم های مشابه آن اظهار کرد: مرجع تصمیم گیری 
درباره فیلتر و رفع فیلتر در شرایط عادی کارگروه تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه است که دبیرخانه آن در دادستانی کل کشور 
واقع شده و ۱۳ عضو دارد که در این ترکیب وزارت ارتباطات یک 
رای دارد و دولت هم شش عضو دارد؛ ما اعتقاد داریم که باید در 
برخی از محدودیت هایی که در سال های گذشته ایجاد شد، 
بازنگری هایی انجام شود و آقای رئیس جمهور هم در یکی از 
بندهای حکمی که برای دبیر جدید شورای عالی فضای مجازی 
صادر کردند، به بازنگری در سیاست و مصادیق فیلترینگ اشاره 

داشتند که طبیعتا باید با تعامل در این کارگروه انجام شود.
وی با بیان اینکه پیشنهاداتی را به کارگروه مذکور اعلام کردیم 
که در حال بررسی اســت، ادامه داد: بخش هایی اعمال شده و 
بخش هایی مانند گوگل پلی و کلاب هاوس در حال بررســی 
و نیازمند اجماع و موافقت تمام اعضاست و تلاش می کنیم تا 
سکوها، سایت ها و پلتفرم های مورد نیاز که نمونه مشابه ندارند 
و می شــود با ملاحظاتی با آنها کنار آمد، برای مردم باز و بدون 
محدودیت شوند اما مرجع تصمیم گیری وزارت ارتباطات نبوده 
و در شرایط فوق العاده امنیتی هم مراجع امنیتی تصمیم گیرند. 
محدودیت های اخیر هم با تصمیمات آنها اعمال شد و شروطی 
برای ادامه فعالیت دو پلتفرم خارجی داشتند که از طریق نامه 
مرکز ملی فضای مجازی به شــرکت متا اعلام شد تا چنانچه 
قواعد کشــور را بپذیرند اجازه فعالیت قانونی در کشور داشته 
باشند؛ این موضوع مختص به دو پلتفرم خارجی نبوده و حتی 
درباره استارلینک هم اعلام شد که اگر قواعد لندینگ رایت ما 
را بپذیرند، اجازه خواهند داشــت. طبق گفته وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در هر صورت در تلاشند تا محدودیت برخی از 
پلتفرم های مشابه گفته شده برداشته شود زیرا فلسفه و شرایط 
آنها در طول سال ها تغییر کرده است و دولت از هر پلتفرمی که 

قواعد جمهوری اسلامی را بپذیرد استقبال می کند.
زارع پور همچنین درباره توافقات انجام شده در سفر اخیر رئیس 
جمهوری به چین، در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات، گفت: 
تفاهم نامه ای با وزیر همتای خود در چین توسط وزیر محترم امور 
خارجه به نمایندگی از بنده امضا شد. ما در حوزه های گوناگون 
مانند فضایی و ساخت ماهواره های مشــترک و بحث ساخت 
گوشی، توسعه شبکه، به دنبال توسعه همکاری هستیم. همچنین 
در حوزه توسعه ارتباطات نســل پنجم تنها سه کشور سازنده 
تجهیزات باکیفیت وجود دارد که یکی از آنها چین است. علاوه بر 
موارد ذکر شده در حوزه تعاملات ارتباطات و انجام کارهای تحقیق 
و توسعه مشترک در موضوعات گوناگون هم تفاهم نامه امضا شده 
است اما نیازمند پیگیری است. وی تاکید کرد: ما به دنبال توسعه 
همکاری با همه کشورهایی هستیم که ظرفیت هایی داشته باشد و 
یا ما ظرفیت خود را در اختیارشان قرار می دهیم؛ در این راستا یکی 
از برنامه هایی که دنبال می کنیم، توسعه روابط بین المللی است. 
همچنین در رابطه با پیام رسان ها هم صحبت های کلی انجام شده 

است اما تصمیم خاصی گرفته نشده است.

تحقق وعده بسته های ۶۰ گیگابایتی اینترنت در 
سال جدید

 وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعــات در بخــش دیگری از 
صحبت هایش درباره حذف بســته های اینترنتی بلندمدت 
اپراتورها در ابتدای سال و ارائه بســته های ۶۰ گیگابایتی که 
شهریورماه وعده داده اما ارائه نشد، تصریح کرد: این وعده باید 
جدی تر پیگیری می شد اما بعد از مدت زمان گفته شده، برای 
ارائه بسته های ۶۰ گیگابایتی با محدودیت های رخ داده رو به رو 
شدیم و درآمدهای اپراتورها در ابتدا بین ۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش 
پیدا کرد. هرچند در حال حاضر این کاهش جبران شده و برخی 
اپراتورها درآمد ۱۰ ماهه اولشان به درآمد سال ۱۴۰۰ رسید اما 
به دلیل مواجهه با محدودیت های مذکور درخواست داشتند 
که این موضوع عقب بیافتد اما پیگیری می کنیم که حتما این 

مسئله در سال ۱۴۰۲ رخ دهد.
وی افزود: ما در وزارت ارتباطات وظیفــه داریم در عین حال 
که مراقب حقوق مردم باشیم، مطمئن شویم که اپراتورها هم 
ســرویس خوب ارائه می دهند و لازمه ارائه سرویس خوب هم 

فراهم شدن منابع لازم است. به طور مثال در حوزه فیبر نوری 
خود دولت بخش قابل توجهی از منابع را فراهم کرده و باری بر 
دوش مردم نینداخته است. هرجا امکانش برای ما فراهم باشد که 
از محل منابع دولتی کمک کنیم، مخصوصا در جایی که انگیزه 

کمتری وجود داشته باشند، انجام می دهیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین درباره میزان تحقق 
پروژه فیبر نوری اظهار کرد: این پروژه درحال حاضر در ۱۱ مرکز 
استان و ۴۶ شهر شروع شده است و الان دو و نیم میلیون پورت 
فیبر نوری محقق شده اســت. اما ما اعدادی مانند چهار و پنج 
میلیون را درنظر داشتیم که بنا به دلایل گوناگون این اتفاق رخ 
نداد. پیش از این شرکت مخابرات به صورت انحصاری ارتباطات 
ثابت را ارائه می کرد اما برای اینکه هم رقابت ایجاد شود و هم 
این انحصار شکسته شود، در تمام استان ها غیر از مخابرات یک 
اپراتور دوم هم معرفی کردیم و در این ۱۱ اســتان اپراتور دوم 
ارتباطات ثابت هم راه افتاده و دیگر به شرکت مخابرات وابسته 
نیستند و زیرساخت های خود را از شرکت ارتباطات زیرساخت 
دریافت می کند. همچنین اپراتور دوم تلفن همراه )ایرانسل( به 
جرگه ارائه دهندگان ارتباطات ثابت اضافه شــده تا بتوانیم با 
سرعت به قولی که به مردم داده ایم که زیرساخت پرسرعت ظرف 

سه سال آینده برای ۸۰ درصد مردم فراهم کنیم، عمل کنیم.
طبق گفته زارع پــور برخی از اســتان ها در زمینه فیبر نوری 
پوشش ۱۰۰ درصدی دارند و کاملا همه استان تحت پوشش 
قرار گرفتند. تعریفی که از پوشش کرده ایم این است که باید تا 
فاصله ۳۰۰ کیلومتری خانه های مردم بروند و اگر کسی از آنها 
درخواست سرویس کرد، باید ظرف یک ماه براشان فراهم شود. 
بخشی از یارانه ای که دولت در نظر گرفته برای این پوشش است؛ 
۵۰۰ هزار تومان در مراکز استان غیر از هشت کلان شهر و در 
شهرستان ها یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان است و اگر مردم 
درخواســت کردند و وصل شــد، دو میلیون تومان هم هزینه 
کانکشن ارائه می شود؛ با این کار عملا هزینه فیبرکشی و مودم 

توسط دولت ارائه می شود.
به گفته او کار در استان های مختلف درحال شروع شدن است 
و امیدواریم در سال ۱۴۰۲ در همه شهرها این طرح آغاز شود. 
کار بســیار ســختی بوده و نیازمند هماهنگی بسیاری میان 
سازمان های گوناگون است که اگر اتفاق بیافتد، حداقل تا سه الی 

چهار دهه آینده زیرساخت ارتباطی کشور را تضمین می کند.
وی درباره نحوه پیشــرفت این طرح در استان تهران گفت: در 
کلان شهرها هر اپراتوری می تواند در این زمینه فعالیت کند، به 
گونه ای که قرار است در بخش هایی از تهران، مخابرات، ایرانسل 
و دیگر اپراتورها کار کنند و سال آینده هم ان شاءالله در تهران 

این طرح به صورت جدی دنبال خواهد شد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین درباره اختلال هایی 
که در چند ماه اخیر در اینترنت کشور رخ داد تشریح کرد: در 
وزارت ارتباطات در تلاشــیم بهترین ســرویس را برای مردم 
عزیز فراهم کنیم البته همانگونه که می دانید بخشی از شبکه 
در اختیار ماســت. بخشــی که در اختیار ما قرار دارد شرکت 
ارتباطات زیرساخت اســت و بخش قابل توجهی از شبکه در 
اختیار مخابرات، اپراتورهای همراه و ثابت هستند که ما وظیفه 
نظارت و تنظیم گری آنها را داریم. هدف ما این است که بهترین 
ها را فراهم کنیم، در لایه زیرساخت در سال گذشته ۷۰ درصد 
به ظرفیت شبکه در مخابرات کشور و بین استانی اضافه کردیم، 
در تأمین پهنای باند اینترنت مورد نیاز کشور هم تقریبا بیش از 
سه برابر پهنای باند داریم و در یک سال اخیر از منابع مختلف 
اینترنت را تأمین کردیم. همچنین تنوع بخشی به منابع تأمین 
اینترنت کشــور یکی از هدف گذاری هایی بوده که به شرکت 
 ارتباطات زیرســاخت ابلاغ و اقدامات خوبــی در این زمینه

 انجام شده است.

اینترنت از مسیر آذربایجان، ترکیه و ارمنستان به   
یک باره قطع شد

زارع پور ادامه داد: درباره اختلالی که روز چهارشنبه ۲۴ اسفند 
رخ داد، می توان گفت تمام اینترنت ما از مسیر آذربایجان، ترکیه 
و ارمنستان به یک باره قطع شــد چون از منابع دیگری هم از 
سوی غرب و هم از سوی جنوب تامین کرده بودیم، اختلال در 
کمتر از ۱۰ دقیقه برطرف شد. نکته مهم این است که به هیچ 
وجه کل ترافیک قطع نشد و ۱۰ دقیقه ذکر شده به دلیل حادثه 
ای که در گرجستان اتفاق بود، برای سه کشور و از جمله ما پیش 
آمد اما با توجه به تمهیداتی که از قبل ما درنظر گرفته بودیم اولا 
هیچ ترافیکی قطع نشد و دوما کمتر از ۱۰ الی ۱۲ دقیقه مشکل 
برطرف شد. وی تأکید کرد: گاهی اوقات اتفاقاتی خارج از اراده ما 
می افتد اما مهم این است که بتوان به سرعت آن را برطرف کنیم 
و تدبیری شود که دیگر این حوادث اتفاق رخ ندهد. یا ممکن 
است اختلالاتی پیش آید که بخشی از آن طبیعت کار فنی و 
قابل پیش بینی هم نیست اما وظیفه وزارت ارتباطات این است 
که حوادث را به حداقل ممکن برساند و اگر اتفاقی افتاد به سرعت 

بتوانیم آن را به حالت اول بازگردانیم.

نظر وزیر ارتباطات درباره کندی سرعت اینترنت
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین درباره ســرعت 
اینترنت توضیحاتی ارائه کرد و گفت: بارها اعلام کردم که تند 
و کند بودن اینترنت باید معیار داشته باشد، سایت اسپیدست 
یکی از معیارهاست که هر ماه سرعت اینترنت کشورها را مقایسه 
می کند؛ سال گذشته رتبه ایران ۸۰ بوده و درحال حاضر رتبه ما 
۶۱ است که حدود ۲۰ پله ارتقاء پیدا کرده است. سرعت اینترنت 
حدود ۶۰ درصد نسبت به اسفند سال ۱۳۹۹ گذشته افزایش 
پیدا کرده است. در ابتدای دولت سیزدهم هم این سرعت ۲۱ بود 
اما الان در مقایسه با ماه های گذشته روند افزایشی بوده است. 
البته در حوزه ارتباطات ثابت وضعمان خوب نیست اما در این یک 
سال وضع بهتر شده اگرچه این سرعت شایسته مردم ما نیست 

و در حوزه اینترنت ثابت خیلی فاصله داریم.

هیچ کس دنبال اختلال در اینترنت نیست
اوتصریح کرد: وظیفه مان این است که بهترین ها را فراهم کنیم 
و به دنبال سرعت های دیگر هستیم چون زندگی مردم به این 
ابزار وابسته شده است. اما هیچ کس در وزارت ارتباطات به دنبال 
ایجاد اختلال در اینترنت نیست و هرگونه اختلالی باید به سرعت 
برطرف، ریشه های آن مشخص و از تکرار آن جلوگیری شود و این 
کاری است که ما در وزارت ارتباطات درحال پیگیری آن هستیم.

وی درباره آخرین وضعیت فعالیت اینترنت ماهواره ای در کشور 
اظهار کرد: ما قواعد سرزمینمان لندیگ رایت را سال گذشته 
تصویب و به اپراتورها ابلاغ کردیم و چند ماه اخیر هم نامه ای 
به استارلینک و همه اپراتورهای ارائه دهنده اینترنت ماهواره ای 
ارسال کردیم و از طریق اتحادیه بین المللی ارتباطات ITU هم 
پیگیری می کنیم که مذاکراتی شــکل بگیرد و آنها بتوانند به 
صورت قانونی فعالیت کنند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
ادامه داد: علی رغم اینکه در یک ســال اخیــر بیش از ۳۲۰۰ 
روستای جدید به اینترنت متصل شــدند و درصد روستاهای 
متصل از ۸۰ به ۹۰ رسیده اســت. اما هنوز ۳۰۰۰ هزار روستا 
داریم که ارتباطشان برقرار نیست و جزو روستاهای صعب العبور، 
کوهستانی و دورافتاده هستند. البته ما قول دادیم که باوجود 
همه این سختی ها در نیمه اول ســال ۱۴۰۲ یا حداکثر نیمه 
دوم سال تمام روستاهای بالای ۲۰ خانوار را به اینترنت متصل 
کنیم. اما از امکان اینترنت ماهواره ای می توانیم برای روستاها 
استفاده کنیم البته مشروط بر اینکه مانند همه جای دنیا قواعد 

سرزمینی ما را بپذیرند.

وزیر ارتباطات خبر داد:

بازنگری در محدودیت های ایجاد شده برای پلتفرم ها
کسب و کارهای اینترنتی مسیرشان را پیدا کردند

News kasbokar@gmail.com

رییس انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر کشور گفت: سرمایه 
گذاری در حــوزه فناوری پرخطــر و بازدهی آن بلندمدت 
است. بنابراین در این حوزه نیازمند تعریف مشوق های خوبی 
هستیم که هر سرمایه گذار با مقایسه بازارهای دیگر حوزه 
فناوری را انتخاب کند. محمد مهدی فریدوند در گفت و گو 
با خبرنگار گروه علم و آموزش ایرنا درباره برنامه های انجمن 
سرمایه گذاری خطرپذیر و اهداف آن گفت: از مشکلات حوزه 
دانش بنیان ها بحث توســعه و تقویت شرکت های دانش 
بنیان و فناور تامین مالی آنها است. بر همین اساس در این 
حوزه صندوق های پژوهش و فناوری، صندوق های جسورانه 
بورسی، شرکت های سرمایه گذاری از جمله نهادهایی بودند 

که شکل گرفتند تا منابع مالی این شرکت ها را تامین کنند.
فریدوند درباره انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر گفت: تمام 
صندوق های سرمایه گذاری دور هم جمع شدند و انجمنی 
به اسم انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر را شکل دادند. در 
حال حاضر ۱۲۰ صندوق و نهاد سرمایه گذاری در این انجمن 
فعال هســتند و با هم افزایی و همکاری با یکدیگر بهترین 
حمایت های مالی و اعتباری را از شرکت های دانش بنیان 

انجام می دهند.

رییس انجمن ســرمایه گذاری خطرپذیر کشور درباره راه 
های ارتباط شرکت های دانش بنیان با انجمن افزود: یکی 
از مسیرها برگزاری رویدادهای مختلف در این زمینه است. 
شرکت ها با حضور و شــرکت در این رویدادها می توانند با 
صندوق های سرمایه گذاری ارتباط برقرار کنند. مسیر دیگر 
از طریق سایت ها، نمایشگاه ها و اطلاع رسانی های مختلف 
است؛ به نحوی که بتوانیم شرکت ها را از خدماتی که ارایه می 
دهیم مطلع کنیم و در نهایت با فرآیند پذیریشی از شرکت ها،  

می توانیم خدمات به آنها ارایه دهیم.
فریدوند در ادامه ســرمایه گذاری در حوزه فناوری را حوزه 
پرریسک و بازدهی بلندمدت عنوان کرد و گفت: در مقابل 
حوزه هایی مانند بازار ارز، ســکه و مســکن در کوتاه مدت 
بازدهی بهتری دارند و همچنین سرمایه گذاری در این حوزه 
ها هم مسیر طولانی و پیچیده ای ندارد که این باعث می شود 
سرمایه گذاری مداومی روی حوزه فناوری شکل نگیرد. لذا 
در حوزه فناوری نیازمند تعریف مشوق های خوبی هستیم 
که هر سرمایه گذاری با مقایسه بازارهای دیگر حوزه فناوری 

را انتخاب کند. وی افزود: بنابراین یکی از مشــکلات عمده 
حوزه ســرمایه گذاری خطرپذیر نبودن مشوق های کافی 
برای سرمایه گذاری در این حوزه و موانع موجود برای سرمایه 
گذاری است. رییس انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر کشور 
درباره حمایت از شرکت های فناور و دانش بنیان  گفت: در 
چند سال گذشته کارهای خوبی در انجمن انجام داده ایم 
که یکی از کارهای اصلی مشارکت در تدوین قانون جهش 
تولید دانش بنیان بود، اعضای انجمن بــا هم فکری و هم 
افزایی و مشــارکت چند ماده را برای قانون پیشنهاد دادند 
که با استقبال مجلس و معاونت علمی روبرو شد و توانستیم 
با تصویب این قانون کمکی برای سرمایه گذاری و حمایت 

شرکت ها داشته باشیم.
فریدوند افزود: مرحله بعدی پیگیری مصوباتی اســت که 
تصویب شده است. قانون جهش تولید دانش بنیان ابلاغ شده 
و آیین نامه هیات وزیران تدوین و ابلاغ شده است. مشارکت 
در تدوین آیین نامه ها، پیگیــری از نهادهای مربوطه برای 
اجرای مصوبات، برگزاری گردهمایی ها و همایش هایی که 

بتوانیم مسایل و چالش ها را شناسایی کنیم از جمله برنامه 
های انجمن است.

وی درباره ارزیابی طرح ها برای ســرمایه گذاری توســط 
صندوق ها گفت: نهادهای مالی ســه خدمت اصلی را ارایه 
می کنند که یکی بحث ضمانت نامه، دوم تسهیلات و سوم 
سرمایه گذاری است. هرکدام از این خدمات مسیر ارزیابی و 

ارزش گذاری آنها متفاوت است.
رییس انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر کشور افزود: به عنوان 
مثال در بحث سرمایه گذاری، گاهی صندوق ها و نهادهای 
مالی شریک آن طرح می شوند. ارزش گذاری طرح فرآیند 
پیچیده تری دارد و هر صندوق مسیر ارزیابی خود را دارد، اما 
در این چند سال خدمات این نهادها در حوزه فناوری رشد 
خوبی داشته است. فریدوند ادامه داد: در سال ۱۴۰۰، حجم 
کل خدمات اعتباری و مالی صندوق ها و نهادهای سرمایه 
گذاری به حوزه دانش بنیان ها در قالب تسهیلات، ضمانت 
نامه و سرمایه گذاری ۵۰ هزار میلیارد ریال بود که در مقایسه 
با سال ۱۳۹۹ رشد بیش از ۵۰ درصدی داشته است. این رشد 
خدمات را نشان می دهد، اما نیاز حوزه دانش بنیان و فناوری 

بیشتر از این است.

سرمایه گذاری در حوزه فناوری نیازمند سیاست های تشویقی است
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اين روزها مردن هم بازار خودش را دارد. 
گاهي قيمت يك تكه زمين براي آرامش 
ابدي از قيمت تكه اي زمين براي ساختن 
خانه اي دنيوي هم بيشتر است. با گشتي 
در اينترنت و تماس تلفني با آرامستان هاي 
تهران و اماكن متبركــه اي كه پذيراي مهمانان ابدي هســتند، 
دريافتيم كه گويا گراني خانه هاي دنيا در تهران به خانه هاي آخرت 
هم كشيده شده است و قيمت خانه هاي آخرت تهران در رقابتي 
تنگاتنگ با خانه هاي دنيا به سر مي برند و در بسياري مواقع از آن 

پيشي مي گيرند.
 مشخصاتي كه يك خانه آخرت را متمايز از بقيه مي كند، چيزي 
شــبيه خانه هاي دنياســت. دوري و نزديكي به خيابان، امكانات 
دسترسي، ســهولت در رفت و آمد، مكان هاي اصيل نشين، تعداد 
طبقات، مناسب بودن فضاي سبز، داشتن منظره مناسب و ... عواملي 
هستند كه مي توانند قيمت ها را ميليوني جابه جا كنند. اين عوامل به 
اماكن متبركه نيز قابل تعميم هستند، آنچنان كه به نسبت نزديكي 

محل تدفين به امامزاده قيمت ها چند صد ميليوني تغيير مي كند. 
طبق آمار و ارقام به دست آمده، خريد و فروش قبر در تهران از يك 
ميليون تومان در بهشت علي كه با نام بهشت زهراي جديد در ميان 
مردم شناخته مي شود، شروع و به قيمت هاي چندصد ميليوني و 
ميلياردي در امامزادگان ختم مي شود. قبور بهشت زهراي قديم 
بسته به اينكه در كدام قطعه واقع شده است، تعداد طبقات، نزديكي 
به مترو و نبش خيابان بودن از پنج شــش ميليون تا 100ميليون 
متغير است. آمارهاي رسمي نيز نشان مي دهد، قيمت قبر در بهشت 
 زهرا بســته به نوع قبر و قطعه آن متفاوت است، و بهشت  زهرا هم 
درست مثل خود تهران، خانه ها و محله هاي شمال شهري و جنوب 

شهري دارد. 
به طور مثال قبرهايي كه در قطعات قديمي ۷0، ۷۳، ۷۶ و نزديك 

مترو هستند، از ۷0 تا 100 ميليون قيمت گذاري مي شوند. 
يكي از افراد فروشنده كه آگهي فروش قبر سنددار خود در قطعه ۷۳ 
را در اينترنت گذاشته است، درباره چرايي قيمت بالاي قبور قطعات 
قديمي گفت: خود بهشت زهرا هم قبور قطعات قديمي را با همين 
قيمت ها مي فروشد اما اگر من بخواهم قبري كه قبلا خريده ام را به 
بهشت زهرا بفروشم با قيمت پايين شش هفت ميليون خريداري 
مي كند در حالي كه پس از خريد قبر از فروشــنده همان قبر را با 

قيمت هاي ۶0 تا۷0 ميليوني به ديگري مي فروشد. 
وي ادامه داد: خب همين ها باعث دلال بازي قبور مي شود و يكدفعه 

مي بينيم قيمت يك قبر ۲ متري با يك آپارتمان ۵0 متري در تهران 
برابري مي كند. 

قبرهايميليارديدرجوارامامزادهها
به هر روي بنگاه معاملات ملكي خريد و فروش قبر به چنان تجارت 
پرسودي تبديل شده است كه خيلي از قبر ها در قطعات مختلف 
بهشت  زهرا خالي نگه داشته شــده اند تا مشتري هاي رو به مرگ 

پولدار ساكن آنجا شوند. 
قيمت هاي چند ده ميليوني قبرهاي بهشت زهرا تا وقتي گران و 
خارج از عرف به نظر مي رسند كه از قيمت هاي اماكن متبركه خبر 
نداشته باشــيم چرا كه قيمت قبر در اين اماكن چندصد ميليوني 

است. 
با صرفنظر از برخي دلايل همچون نزديكي محل زندگي به آرامگاه و 
اصطلاحا تدفين در محله خودمان، تمايل مسلمانان شيعه براي دفن 
اموات در اماكن متبركه و در جوار امامان و امامزادگان، عمده دليل 

درخواست ها براي خاكسپاري در اين اماكن است. 

پايانفروشقبرهاي100هزارتوماني
رئيس كميسيون سلامت و خدمات شهري و محيط زيست شوراي 
شهر تهران، گفت: نابســاماني در حوزه قيمت قبور بهشت زهرا به 

اتمام خواهد رسيد. 
رحمت ا... حافظي با اشاره به جزئيات لايحه »اصلاحيه مصوبه تعيين 
بهاي خدمات قابل عرضه در سازمان بهشــت زهرا«، افزود: شايد 
قيمت قبور در اين لايحه كمي افزايش پيدا كرده باشد اما اين لايحه 
مي تواند نابساماني هاي و هرج و مرجي كه در حوزه قيمت قبور وجود 

داشت را بر طرف كند. 
وي ادامه داد: بر اساس ضوابط جديد ديگر كسي نمي تواند قبر 100 
توماني بفروشد. در گذشته يك قبر را برخي مي توانستند به قيمت 
هزار ريال بخرند يا مشابه آن را به ديگري به قيمت ۳۵ ميليون تومان 

بفروشند. 
به گزارش مهر، عضو شــوراي شــهر تهران با بيان اينكه قيمت 
قبور بهشــت زهرا ساماندهي شــده اســت، گفت: برخي افراد 
كه درگذشــته با يــك تلفن بــراي نزديكان و آشــنايان خود 
قبرهاي ارزان قيمت مي خريدند با اين لايحه موافق نيســتند 
اما ضوابــط جديد زمينه هرگونــه اجحاف به شــهروندان را از 
بين مي برد و مشــخص مي كند هر قطعه اي چه قيمتي دارد و 
ديگر قبر ۳ تا ۵ ميليوني به قيمت 10 تــا ۳0 ميليون به فروش 

 نمي رود و قيمت قبــور و خدمات قابل عرضه در بهشــت زهرا
 شفاف سازي مي شود. 

نرخپيشنهاديبرايقبر
بر اســاس ماده واحده لايحه »اصلاحيه مصوبه تعيين بهاي خدمات 
قابل عرضه در سازمان بهشت زهرا«؛ شــهرداري تهران موظف است 
نسبت به كفن و دفن شــهدا و خانواده آنها شامل )پدر، مادر، همسر و 
فرزندان شــهيد(، جانبازان ۲۵ درصد و بالاتر از آن، آزادگان و همسر 
آنان، اهداكنندگان عضو، كاركنان تمام وقت و بازنشستگان بهشت زهرا 
مشروط به آنكه قبلا قبر به آنان واگذار نشده باشد، با تاييد مراجع ذيربط 

و با رعايت ضوابط و مقررات موضوعه براي يك نوبت به صورت رايگان 
اقدام كند.  دفن شهدا و خانواده معظم آنان )پدر، مادر، همسر و فرزندان( 
با تاييد رسمي بنياد شهيد انقلاب اسلامي و مشاهير شهر تهران بر اساس 

آيين نامه اي كه به تصويب شوراي شهر تهران مي رسد، خواهد بود. 

نرخجديدهزينههايدفن
هزينه خدمات تغسيل و تكفين و حمل جنازه با آمبولانس عمومي 
»با ظرفيت چهار نفر متوفي« مجموعا براي هر نفر متوفي به مبلغ ۳ 

ميليون )۳/000/000( ريال تعيين مي شود.
 ضمنا هزينه خدمات فوق براي كودكان )تا ۷ ســال( معادل )۵0 

درصد( مبلغ مذكور خواهد بود. در صورت درخواست آمبولانس 
خصوصي براي هر نفر متوفي علاوه بر مبلغ مذكور مبلغ 4 ميليون 
)4/000/000( ريال از متقاضي دريافت خواهد شد. همچنين حمل 
جنازه به شهرســتان به ازای هر كيلومتر طول مسير رفت تا مبلغ 
)8/000( ريال تعيين مي شود.  بر اســاس اين اصلاحيه هرگونه 
تغيير تعرفه هاي اين مصوبــه و همچنين تعرفه قبور در فازهاي 
توسعه اي آرامستان بهشــت زهرا منوط به ارائه لايحه از سوي 
شهرداري تهران و تصويب شوراي اسلامي شهر تهران خواهد بود. 
همچنين شهردار تهران مكلف است سالانه گزارش حسن اجراي 

اين مصوبه را به شورا ارائه كند.

»كسبوكار«ازهزينهقبرستانهاگزارشميدهد

يکوجبجابرايمردن

دبير اتحاديه  توليدكنندگان و 
صادركنندگان صنايع نساجي 
با بيــان اينكــه بــا برگزاري 
دومين نمايشــگاه تخصصي 
پوشــاك ايران قصــد داريم 
تابوي بي كيفيتي كالاي ايراني را بشــكنيم، گفت: بايد از هنر و 
توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد بــه توليدكنندگان 
داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناســنامه و استاندارد استفاده 

كنند. 
مهدي يكتا با اعلام اينكه اعمال تعرفه ترجيحي براي واردات 
محصولات نســاجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، 
گفت: درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات ۳ 

ميليارد دلاري فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشســت خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد 
اعمال تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نساجي تركيه 
به ايران، اظهار داشت: صنعت پوشــاك ايران طي سال هاي 
اخير رشد مناسبي نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشور 
بالا بوده است، علاوه بر اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز 

اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشاك به كشور 100 درصد 
بود كه با توجه به قرار گرفتن پوشــاك در گروه دهم كالايي، 
اين تعرفه به ۲00 درصد رسيد و حال نيز با اعمال 40 درصد 
تخفيف بابــت تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالــي براي واردات 

محصولات نساجي 1۲0 درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيان اينكــه بازار پوشــاك ايــران يك بــازار ۷ تا 
8 ميليارد دلاري اســت، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق 
واردات تامين مي شود و يك بازار ۵ ميليارد دلاري به واردات 

اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات 
نساجي نمي شــود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، 

پارچه، پوشاك و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 
۲ ســال اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك 
كشور به نصف رسيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين 

ظرفيت را بازهم كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات 
ايراني در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتي قابل 
رقابت با محصولات خارجي اســت اما ايــن رقابت در زمينه 
توليدات با كيفيت متوسط به پايين، بسيار سخت است زيرا 
حجم زيادي كالاي اســتوك و درجه دوم از تركيه و چين به 

ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود ۶0 تا ۷0 درصد پوشــاك خارجي از 
چين و ۳0 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشــور وارد مي شود 
و توليد كنندگان خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي 

صادرات محصول خود برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين ســوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت 

و لزوم افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خروج 
ارز در اثر اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشاك، چه اقدامي 
براي افزايش صادرات مي توان انجام داد، گفت: در حال حاضر 
با مشكل بالا بودن حجم قاچاق محصولات نساجي به كشور 
روبه رو هســتيم و درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات 
ابتدا بايد با رقباي خارجي خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر 
تامين نياز بازار داخل از طريق توليدات ايراني افزايش يابد، از 

خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 
وي ادامه داد: براي بهبود صادرات بايد روابط سياســي ايران 
با كشــورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايــي مانند جوايز 

صادراتي از طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضــر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 
درصدي معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، 
با مشــكل نقل و انتقال پول به كشــورهاي ديگر نيز روبه رو 
نيستند و به همين دليل صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 

۲۵ ميليارد دلار رسيده است. 
دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايع 
نســاجي تصريح كرد: در ايران در بهترين شــرايط در سال 
88 ميزان صادرات پوشــاك كشــور بــه ۲۵0 ميليون دلار 
 رســيد اما در حال حاضر ايــن رقم ۳0 تــا ۳۵ ميليون دلار

 اســت. وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نســاجي نيز در 
ســال 88 معادل ۷۷۵ ميليــون دلار بود اما پــس از ايجاد 
 برخــي محدوديت هــاي بين المللــي، اين عــدد كاهش 

پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شده در صنعت نساجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صــادرات ۳ ميليارد 

دلاري فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشــاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي 
پوشاك ايران در 1۲ تا 1۵ بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در 
فضاي ۳ هزار مترمربعي و با حضــور بيش از ۵0 توليد كننده 

پوشاك داخلي برگزار مي شــود.  يكتا ادامه داد: همزمان با 
اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشــاك تركيه نيز در ايران برگزار 
مي شود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي صورت گرفته 
 و وزارت صنعت نيــز از برگــزاري اين نمايشــگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكه بيــش از ۷0 درصد بازار پوشــاك ايران 
به محصــولات وارداتي اختصــاص دارد، گفــت: عمده اين 
كالاها به صــورت قاچاق به كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از ۵0 درصــد آنها به چين و بعــد از آن نيز بــه تركيه تعلق

 دارند. 

ضررتوليدكنندگانداخليازتعرفهترجيحيوارداتمحصولاتنساجيترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود
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کشاورزي

اگر ساكن محله هاي قديمي هستيد يا 
در شهرك هاي اقماري پايتخت يا هر 
شهر بزرگ ديگري زندگي مي كنيد، 
صداي بلندگوي ميوه فروشاني كه در 
اوقات مختلــف روز مخصوصا قبل از 
ظهرها حضورشــان را در كوي و برزن به »خانه دار و بچه دار« 
يــادآوري مي كنند، برايتان آشناســت. ميوه فروشــاني كه 
خيلي از آنها با وانت بارهاي مزدا 1000 فكســني عهد اخوت 
دارند و قيمت هايشــان با ميادين ميوه وتره بار رقابت مي كند 
اما به جز اين ها، وانت بارهايي هم هســتند كه بلندگو ندارند 
و هر روز بي ســروصدا مي آيند، ميوه هايشــان را مي فروشند 
و بي ســروصدا هم مي رونــد. آنها را بايد نســل تــازه اي از 
ميوه فروش هاي ســيار ناميد كه خود را با شــرايط مشتري و 
 بازار هماهنگ كرده اند و ســود خوبي هــم از اين هماهنگي 

عايدشان مي شود. 

مشتريثابتبرايوانتيهايلوكسفروش
كار ما در خريد ميوه، فن و لــم خاصي ندارد و همه وانتي ها از 
يك جا خريد مي كنند، تفاوت در نحوه فروش اســت. يكي از 
وانتي هايي كه در محله هاي اطراف وزارت كار لوكس فروشي 
مي كند، با بيان اين مطلب به »كسب وكار« مي گويد: من حدود 
7 ســال در محله هاي مختلف تهران و اطراف تهران با وانت 
ميوه فروشي كرده ام. مغازه داري هم كرده ام اما اجاره مغازه ها 
طي يكي دو سال گذشته خيلي بالا رفت و نتوانستم از پسش 
بربيايم. كاري كه در دو سال اخير كردم اين است كه وقتي با 
وانت در محله ها ميوه مي فروختم، مي ديدم همه دنبال ميوه 
متوسط و ارزان نيســتند و بعضي مشتري ها دنبال ميوه بهتر 
هستند. كم كم با اين مشتري ها صحبت كردم و مطمئن شدم 
اگر ميوه لوكس هم بياورم روي دســتم نمي ماند. اين بود كه 
شروع كردم براي آنها ميوه لوكس آوردن و خدا را شكر كاسبي 
من بهتر از قبل شد. الان مشتري هاي ثابت دارم كه لازم نيست 
با بلندگو خبرشــان كنم چون مي دانند چه ساعتي مي آيم و 

هميشه منتظرم هستند. 

لوكسفروشيباوانتتا30درصدگرانتر
اول صبح ها در ميدان مركزي تره بار خريد مي كنم و ميوه هايم 
را با وانت در چند خيابان بلوار فردوس به مشــتري هاي ثابت 

مي فروشم. وانتي لوكس فروش ديگري كه براي اين گزارش با 
وي صحبت كرديم، با بيان اين مطلب افزود: وانتي هاي ديگري 
هم هستند كه به اين سبك كار مي كنند. ما به محله همديگر 
نمي رويم محدوده كار ما با هم تداخل نمي كند. اين فروشنده 
ميوه درباره قيمت گذاري ميوه ها، گفت: ميوه ها را بين 20 تا 
30درصد گران تر از ميدان هاي تره بار محلات مي فروشــيم. 
براي مثال پرتقال تامسون درجه يك را كيلويي 3500 تومان 
مي فروشــيم كه در ميادين حدود 2700 تومان است. البته 
بار ميادين به خوبي بار ما نيست. بار ما خرابي و دورريز ندارد 
و به اصطلاح لوكس اســت. وي درباره ميوه هــاي پرطرفدار 
گفت: الان پرتقال، نارنگي، موز، ســيب قرمز و ليموشــيرين 
خوب فروش مــي رود. نارنگي درجه يــك در ميادين 3500 
اســت و ما تا 6000 هزارتومــان هم بارمان را مي فروشــيم. 
 نرخ رسمي موز 3000 تومان اســت و ما موز را 7000 تومان 

مي فروشيم. 

كدورتغرفــهدارانمياديــنميوهوترهباراز
لوكسفروشانسيار

هيچ نظارتي بر كار وانتي هاي ميوه فروش نيست و اگر ماموران 
شــهرداري يا پليس راهنمايي رانندگي گاهي اوقات جلوي 
آنها را نگيرد شــهر را به تصرف خود درمي آورند. غرفه داران 
ميادين ميوه وتره بار كدورت خود را از وانتي هاي ميوه فروش 
پنهان نمي كنند و معتقدند فروش ميوه به صورت سيار يكي 
از دلايل افزايش قيمت و نابســاماني بازار ميوه است. يكی از 
اين غرفه داران به »كســب وكار« مي گويد: اتحاديه و سازمان 
تعزيرات و مديريت ميادين دائم ما را زيرنظر دارند و با كمترين 
تخلفي اخطار و جريمه مي شويم، آن وقت وانتي ها ميوه را دو 
يا سه برابر نرخ رسمي مي فروشند و كسي مانعشان نمي شود. 

ارســالميوهبهدربمنازلوكمكردنزحمت
مشتري

به عقيده يكــي از فعالان بازار ميــوه، غرفــه داران ميادين 
ميوه وتره بــار و مغازه داران بايد خودشــان براي اين وضعيت 
فكري كنند و نمي توان به زور مــردم را از خريد از وانتي هاي 
لوكس فــروش بازداشــت. اين فــرد مي گويــد: وانتي هاي 
لوكس فروش توانسته اند يك نقطه خالي را در بازار شناسايي 
و پر كننــد و ما هم كه در ايــن ميان ضرر مي كنيــم، بايد از 

روش هاي خلاقانه استفاده كنيم و مردم را به خريد از ميادين 
تشويق كنيم. شــايد با متنوع كردن قيمت و ايجاد جذابيت 

براي تمام مشتري ها و همچنين ارسال ميوه به درب خانه ها 
بتوانيم كسب وكار خود را تقويت كنيم چون بي دردسر رسيدن 

ميوه به درب منازل اصلي ترين دليل رونق كاسبي وانتي هاي 
لوكس فروش است. 

»كسبوكار«ازبازارپررونقوانتهايميوهفروشگزارشميدهد

لوکس فروشان سيار

دبير كانون دانش و صنعت برنج گفت: 
قد كشــيدن و يكدســت بودن برنج  
خارجي كه مزيت خاصي در برابر برنج  
ايراني نــدارد، فقط به رقم محصول و 
فناوري هاي پيشرفته در بسته بندي 
اين نوع برنج هــا بازمي گردد. غلامرضا خانكشــي پور، اظهار 
كرد: دليل اينكه برنج هاي خارجي قد مي كشند به روش هاي 
عمل آوري و بسته بندي و نوع رقم محصول برمي گردد و اين 
در حالي است كه برنج هاي خارجي از نظر طعم و كيفيت به 

هيچ وجه قابل مقايسه با برنج هاي ايراني نيستند.
 وي با بيان اينكــه نمي توان بدون ســند و مدرك برنج هاي 
خارجي را صنعتي يا دســتكاري ژنتيكي شده ناميد، افزود: 
مي توان براي شناســايي و تضمين كيفيت ارقام برنج ايراني 
آنهــا را از نظر انگشــت نگاري ژنتيكي ثبت كرد امــا بايد از 
يك ســو مســئولان از نظر آموزش ترويج روي شناســايي 
هرچه بهتر كيفيت برنــج ايراني كار كنند و از ســوي ديگر 
 صنعت فرآوري و بســته بندي برنج روز به روز پيشرفته تر از 

گذشته شود. 

برنجايراني،نايرقابتبابرنجخارجيراندارد
دبيــر كانون دانــش و صنعــت برنــج تصريح كــرد: برنج 
ايراني قــدرت تبليغات نــدارد، چراكه برنج هــاي خارجي 
را بخش هاي خصوصــي قدرتمند مي خرند كــه مي توانند 
براي خود تبليغات گســترده كنند و جايزه هــاي بزرگي را 
به خريــداران بدهند. اين در حالي اســت كه قــدرت برنج 
ايراني تنها ســرمايه هاي كشــاورزاني اســت كه همچنان 
 از روش هاي ســنتي براي فــروش محصول خود اســتفاده

 مي كنند. 
خانكشــي پور گفت: بايد بــازار برنج را از روش هاي ســنتي 
گذشته به ســمت بازاريابي مدرن ســوق دهيم و به گونه اي 
توليد داخل را به بازار عرضه كنيــم كه نرخ ارز اجازه افزايش 
 قدرت رقابت به برنج هاي خارجي را در برابر برنج هاي توليد

 داخل ندهد. 
وي اظهار كرد: در حــال حاضر فقط برندهــاي طبيعي در 
بازار برنــج داخلي وجــود دارد. در حالي كه بايد به ســمت 
برندهاي صنعتي حركت كنيم و با توسعه صنايع بسته بندي 
و برندســازي قدرت رقابت برنج ايرانــي را افزايش دهيم. از 
ســوي ديگر مســئولان نيز نبايد محصول خارجي را مورد 
حمايت قرار دهند. اين در حالي است كه با وجود ممنوعيت 
 واردات برنج در ماه هاي اخير بازار از برنج هاي وارداتي اشباع

شده است. 

حمايتازكشتبرنجدرمناطقپرآب
 به گزارش فارس، عباس كشــاورز معاون زراعت وزير جهاد 
كشــاورزي نيز در پاســخ به اين پرســش كه آيا با توجه به 
عدم حمايت از كشــت برنج در مناطق كــم آب، دولت براي 
كشــت اين محصول در گيلان و مازنــدران برنامه ويژه اي 

دارد، گفت: براي حمايت از كشــت برنج در مناطق گيلان و 
مازندران به ازاي عدم حمايت از كشــت برنج در مناطق كم 
آب طرح ويژه اي تهيه شده اســت. وي افزود: اين طرح يك 
بسته كامل است و شامل دامنه وســيعي از مزرعه، تحقيق، 
ترويج، نوســازي، كيفيت و مكانيزاسيون است كه در صورت 
عملياتي شــدن به صورت ويژه توليد برنــج افزايش خواهد 
يافت. كشــاورز با بيان اينكه واردات برنــج همچنان ممنوع 
است، اظهار داشــت: با فراهم شــدن موجبات اجراي طرح 
ويژه حمايت از توليد برنج طي يك بازه زماني 7 - 8 ســاله از 
 خودكفايي 45 درصدي به 60 درصدي در توليد برنج خواهيم 

رسيد.
 معاون وزيــر جهاد كشــاورزي تصريــح كرد: در كشــور 

ســالانه بــه 3 ميليــون تن برنــج نيــاز داريم كــه حدود 
يك ميليــون و 800 هزار تــن آن در داخــل توليد و حدود 
 يك ميليــون و 200 هزار تــن آن از طريــق واردات تامين

 مي شود. 

چوبوارداتبيحسابوكتابراميخوريم
واردات برنج بدون حســاب و كتاب انجام مي شــود و چوب 
اين وضعيت را با نابودي شاليكاري ها و زيان و بيكاري تعداد 
 فراواني از هموطناني كه در اين بخش كار مي كنند، خواهيم

 خورد. 
جميل عليزاده شــايق، دبير انجمن برنج با بيان اين مطلب 
بــه »كســب وكار« گفــت: نفــوذ و قــدرت وارد كنندگان 

برنــج بســيار بيشــتر از طرفــداران برنج داخلي اســت و 
 هرچقــدر هم كــه ما فريــاد بزنيــم باز ايــن رونــد ادامه 

خواهد داشت.
 شــايق با بيــان اينكه بســياري از مشــكلات گوارشــي 
طي ســال هاي اخيــر بي ارتبــاط بــا برنج هــاي وارداتي 
نيست، افزود: شــايد مشــكلات گوارشــي و بيماري هاي 
دستگاه گوارش ناشــي از برنج وارداتي باشــد و ما از وزارت 
بهداشــت درخواســت مي كنيــم در اين زمينــه تحقيق 
و بررسي كند به شــرطي كه سرنوشــت اين تحقيق مانند 
 آلودگــي برنــج وارداتي بــه ابهــام و ضــد و نقيض گويي 

كشيده نشود. 
دبير انجمن برنج با اشــاره به نياز برنج داخلي به برند سازي 

و بازاريابــي مــدرن، گفــت: برنــج داخلــي بايد توســط 
نهادهاي پژوهشــي و ســازمان هاي اقتصادي مورد حمايت 
قرار گيرد و بحثي كه شــما دربــاره بازاريابــي برنج مطرح 
 مي كنيــد هم يكــي از گلوگاه هاي توســعه ايــن محصول

 است.
 ما در بازاريابي و برند ســازي برنج داخلــي واقعا كار خاصي 
انجام نداده ايم و هنوز قســمت عمده برنــج داخلي با همان 
نام ها و روش هاي سنتي به بازار عرضه مي شود. اين وضعيت 
نبايد ادامه يابد چرا كه با ادامه اين وضعيت ديگر شاليكاري 
كاملا بــدون صرفه خواهد شــد و يكــي از بخش هاي مهم 
 كشاورزي ما بدون اينكه براي آن كار جدي كرده باشيم، نابود 

خواهد شد. 

دبيرانجمنبرنج:

برنج ایرانی چوب واردات را می خورد
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اصناف

با نزديك شدن به 22 بهمن و شب عيد 
سفرها آغاز مي شــود و مردم درصدد، 
هستند تا با ماشين هاي شخصي خود 
چند روزي را دور از فضاي شــهري به 
اســتراحت بپردازند. به همين خاطر 
اغلب آنها پيش از سفر سعي مي كنند تا از وضعيت خودروي خود 
مطلع شوند از اين رو خودروي خود را به نزديك ترين تعميرگاه يا 
 شايد به تعميرگاه معتمد خود مي سپارند تا سفري آسوده داشته 

باشند. 
در اين ميان نيز افرادي هستند كه سهل انگاري كرده و پيش از 
شروع سفر ســري به تعميرگاه ها نزده و دل به جاده مي سپارند 
اما در ميانه راه با ماشــين خاموشــي مواجه مي شــوند كه جز 
خســتگي براي آنها هيچ نداشــته اســت از اين رو آسان ترين 
 راهي كــه به ذهن افراد مي رســد تماس با امــداد خودروهاي 

جاده اي است. 

تمهيدات لازم براي تعطيلات آينده
عليرضا راسي، رئيس اتحاديه دارندگان تعميرگاه و اتوسرويس 
و پاركينگ و كارواش تهران و نايب رئيــس اتاق اصناف تهران 
باتوجه به نزديك شدن 22 بهمن و ايام عيد درباره امدادرساني 
به خودروها، گفت: 2شــركت خودروســاز داخلي مانند ايران 
خودرو و سايپا در هر فصل و با توجه به شرايط، امدادرساني هايي 
را به مسافران و مردم دارند و در اين ايام نيز اين دو شركت مانند 
گذشته وظيفه خود را انجام خواهند داد، از سويي ديگر شركت 
آسان موتور نيز در كنار اين شــركت ها، امداد رساني به مردم را 

انجام خواهد داد. 
وي ادامه داد: ما نيز در جهت بهبود وضعيت و مشــتري مداري 
كارهاي نظارتي را انجام خواهيم داد، در كنار اين مباحث تصميم 
داريم تا به حمل ماشين ها با جر ثقيل ها و همچنين پمپ بنزين ها 

نيز سروساماني داده شود. 
نايب رئيس اتــاق اصناف تهران گفت: به اعتقــاد من همكاري 
و تجميــع اتحاديه هايي بــا فعاليت هاي مشــترك و همگن 
لازم و ملزوم يكديگرنــد زيرا ما اتحاديه هــاي مرتبط با حوزه 
خودرو در بســياري از مواقــع در يك راســتا حركت مي كنيم 
از اين رو اگر بتوانيم با هم همراه شــويم و شــورايي را تشكيل 

دهيم هــم برنامه هايمان بهتــر و زودتر به نتيجه مي رســد و 
 هــم توانســته ايم گام هــاي بلندتــري بــراي اعضاهايمان 

 برداريم. 
راســي در ادامــه افــزود: بــا نزديك شــدن بــه عيــد 
شــركت هاي خودرو ســازي بــراي ســازه هاي خــاص 
خــود، برنامه هايــي دارنــد كــه براســاس برنامه هايــي كه 
 تعريف مي كننــد بــه هموطنان در هر شــهر امدادرســاني 

خواهند كرد.
 البتــه تعميرگاه هــاي مــا اجــازه فعاليــت بــه صــورت 
24 ســاعته ندارند و شــب ها نمي توانيم خدمــات لازم را به 
هموطنــان ارائــه دهيــم از ايــن رو بــه هموطنــان توصيه 
مي كنيم كه پيش از شــروع ســفر در هــر زمانــي، از ايمني 
 خــودروي خود مطلع شــوند تــا با خيالي آســوده به ســفر

 روند. 
رئيس اتحاديه دارندگان تعميرگاه و اتوســرويس و پاركينگ و 
كارواش تهران، گفت: درحال حاضر متولي امدادخودروها، ايران 
خودرو و ساپيا اين دو شركت هســتند اما به زودي براي بهبود 
شرايط و همچنين سر و ســامان دادن به اين دو امداد خودرو، 

نظارت بر آنها به عهده صنف ما گذاشته مي شود .
در ايــن خصوص صحبت هايــي صورت گرفتــه و تصميماتي 
با توافق اتاق اصنــاف حال و توليدي ســابق صــورت گرفته 
 اســت و ما منتظر نهايي شــدن مصوبــات براي ايــن اتفاق 

هستيم. 

هر نمايندگي يك تا دو امدادخودرو دارد
وي افزود: هر نمايندگي كه با اين صنف فعاليت مي كند يك يا 
دو امداد خودرو دارد كه براســاس صحبت هاي گفته شده بايد 
وضعيت اين امدادخودرو ها سر و ســامان يابد تا بتوانند در يك 
 حوزه متمركز شوند و فعاليت مستمر و قابل قبولي داشــــــته 

باشند. 
نايب رئيس اتاق اصناف تهــران درباره وضعيــت خودرو هاي 
توليد كشور گفت: دو خودرو ســاز مهم كشور توليداتي دارند با 
قيمت هاي متنوع البته هركدام از اين خودروها ممكن اســت 
ايراداتي داشته باشــند اما خودروهايي كه وجود دارد براساس 

امكانات و قيمت هركدام وضعيت متفاوتي با هم دارند.

 مردم هــر اندازه كــه هزينــه كننــد خــودروي مطلوب تر 
و بــا كيفيــت بهتــر به دســت خواهنــد آورد، البتــه مردم 
 مــا لياقــت اســتفاده از بهتريــن كالاهــاي داخلــي را

 دارند. 
راســي درباره تعمير خودرو هاي وارداتي نيز گفت: ماشين هاي 

وارداتــي در كشــور اغلــب شناســنامه دار و داراي گارانتي 
هستند مانند شركت آســان موتور كه خودروهاي كره اي وارد 
مي كند و در كنــار واردات خدمــات امدادرســاني را نيز ارائه 
مي دهد امــا خودروهاي شــخصي كه وارد مي شــوند ممكن 
 است گارانتي نداشــته باشــند و اين امر در آينده مشكل ساز

 خواهد شــد.  وی در پايان گفــت : درصورتی كــه خودروی 
شــما دچار خرابــی يــا مشــكلات فنی شــده يــا احتياج 
بــه ســرويس مجــدد و معاينــه فنــی دارد ضــروری 
 اســت كه بــه واحد هــا و تعميــرگاه هــای مجــاز مراجعه

 شود .

»كسب وكار« از وضعيت تعميرگاه ها و امدادرساني به خودروها گزارش مي دهد 

گارانتي؛ كليد مشكل تعمير خودروهاي وارداتي

رئيــس اتحاديه فروشــندگان لوازم 
يدكي اتومبيل و ماشين آلات تهران از 
واردات بي رويه كالاهاي بي كيفيت و 
غيراستاندارد لوازم يدكي انتقاد كرد. 

علي اكبــر بخشــي بــا بيــان اينكه 
كارشناســان اتحاديه براي ورود لوازم يدكي به كشــور بايد 
نظارت داشــته باشــند، اظهار كرد: در حال حاضر هيچ يك 
از نمايندگان اتحاديه در واردات اين كالاهــا نظارت ندارند، 
بنابراين پيشنهاد مي شود كه كارشناساني از اتحاديه در وزارت 
صنعت حضور داشته باشند و بر ورود اين كالاها نظارت كنند. 
وي در عين حال تاكيد كرد: اتحاديه ما اطلاعاتي در رابطه با 
ورود لوازم يدكي و نظارت بر آنها ندارد و تصميم گيري در اين 

زمينه در سطح كلان كشور است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم يدكي اتومبيل و ماشين آلات 
تهران همچنين در بخشي از سخنان خود از تشكيل شورايي 
خبر داد كه متشكل از تمامي اتحاديه ها و بخش هاي مرتبط 
با خودروســت و در زمينه  خدمات خودرويي و ماشين آلات 

اقدامات لازم را انجام خواهند داد. 
وي اضافه كرد: در تلاشــيم اين شــوراي خودرويي را ثبت و 
قانونمند كنيم. چون در حــال حاضر خودرو حدود 20 تا 25 
متولــي دارد و هر كدام در بخش هاي مختلــف خدمات ارائه 

مي كنند. 
بخشي از تشــكيل ســاختاري در رابطه با نظارت بر مراكز و 
واحد هاي تجاري لوازم يدكي خبر داد و گفت: در حال حاضر 
حدود 120 مركز يا واحد تجاري لوازم يدكي در تهران داريم 
كه قرار است شركتي تشكيل شــود كه وظيفه  آن شناسايي 
كالاهاي باكيفيت بوده و با ساختار جديد كالاهاي باكيفيت در 
حوزه لوازم يدكي ورود كنند و شركت مربوطه نيز نظارت لازم 
را در اين زمينه انجام دهد. همچنين بر روند توزيع كالا نظارت 
و كنترل صورت گيرد كه درنهايت به نفــع مصرف كنندگان 

است. 
رئيــس اتحاديــه فروشــندگان لــوازم يدكــي اتومبيل و 
ماشــين آلات تهران با اشاره به برگزاري ســومين نمايشگاه 
تخصصي قطعات خودرو و ماشــين آلات تهــران، گفت: در 
اين نمايشگاه بخشــي از نگاه ما به توليد داخلي است و توليد 
را ارزش ملــي مي دانيم چــون توليد كنندگانــي داريم كه 
حتي به قلــب اروپا قطعه ارســال مي كنند و ما در تلاشــيم 
 ارتباطي بين توليد و توزيع برقرار كنيــم كه درنهايت به نفع 

مصرف كنندگان است. 
بخشي ايجاد ارتباط موثر با توليد كنندگان و نمايندگان رسمي 
برندهاي معتبر لوازم يدكي، ايجاد ارتباط موثر با خودروسازان 
و وارد كنندگان خودرو، ايجاد فرصــت براي معرفي كالاهاي 
توليد كنندگان داخلي و ايجــاد ارتباط موثر و هدايت زنجيره 
تامين قطعات يدكي خودرو و ماشين آلات و تاكيد و جلب توجه 
فعالان زنجيره تامين به استاندارد هاي اجباري، ملي يا جهاني 
قطعات يدكي و هويت شناســي قطعــات را ازجمله اهداف 

برگزاري اين نمايشگاه اعلام كرد كه در ارديبهشت ماه  سال 
آينده برگزار مي شود. 

وي از مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت درخواست كرد 
كه آخرين آمار و اطلاعات در رابطه با ورود كالاها و لوازم يدكي 
را بدهند تا بدانيم كالاها از چه طريقي وارد مي شوند كه بتوانيم 
نظارت لازم را در اين زمينه انجام دهيم. در اين باره با گمرك 
مذاكراتي انجام داديم تا اگر در لوازم يدكي با مشكلاتي روبه رو 

شديم اتحاديه ما بتواند پاسخگو باشد. 

بخشي مشكلات مالياتي را از ديگر معضلات اين صنف برشمرد 
و افزود: عدالت مالياتي رعايت نشده و معتقديم برخي مصوبات 
و تصميماتي كه به ما ابلاغ مي شــود، قابليت اجرايي ندارد و 

صنف ما دچار التهاب و نگراني شده است. 
رئيــس اتحاديــه فروشــندگان لــوازم يدكــي اتومبيــل 
و ماشــين آلات تهران اظهار كــرد: تا چند ســال اخير فقط 
ماليات بــر درآمد را داشــتيم ولي چندين نــوع ماليات نيز 
به ما اضافه شــده و از طرفــي بحث صندوق پــول را مطرح 

كردند كه البته با اصــل اين صندوق مخالفتــي نداريم ولي 
 معتقديم اين دســتورالعمل در حال حاضــر قابليت اجرايي 

ندارد. 
وي يادآور شد: با جلساتي كه با سازمان امور مالياتي داشتيم 
بخشي از نگراني هايمان پاسخ داده شد و به آنها گفتيم اگر قرار 
است صنف ما خدمات بدهد بايد امنيت فكري و آرامش داشته 
باشد. بخشي به مشكلات مراكز تجاري در اين صنف با سازمان 
آب تهران اشاره كرد و خواستار رسيدگي به اين موضوع شد. 

وي همچنين در پاســخ بــه اين ســوال كه آيــا نظارتي بر 
قيمت گذاري لوازم يدكي توســط اتحاديه مي شــود؟ گفت: 
نظارتي بر قيمت گذاري نداريم چون ناظر بر واردات نيستيم. 

رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم يدكي اتومبيل و ماشين آلات 
تهران يادآور شــد: در حال حاضر حدود 7500 واحد صنفي 
مجوزدار داريم كه حدود 2000 واحد آنها بدون مجوز فعاليت 
مي كنند كه البته در حال ســپري كردن مراحل قانوني براي 

اخذ مجوز هستند. 

 رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم يدكي اتومبيل و ماشين آلات تهران اعلام كرد

واردات بي رويه لوازم يدكي بي كيفيت و غيراستاندارد 
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

استفاده از وكيل
اســتفاده از وكيل در مذاكرات حقوقي در ايران مرســوم نيست. البته در 
بســياري از معاملات، وكلا نقش تعيين كننده اي در تنظيم سند قرارداد 
دارند اما اين كافی نيست. واقعيت اين است كه وكيل مي تواند نقش يك 
مذاكره كننده را در هنگام مذاكره با طرف مقابل راجع به شرايط قرارداد ايفا 
كند. وكلا با دور انديشي درصد وقوع خطرات هزينه ساز در اجراي قرارداد 
را كاهش می دهند و مي توانند مفاد قرارداد را به خوبي تنظيم كنند. البته 
بهتر است قبل از جلسه مذاكره شما يك جلسه با وكيل تان داشته باشيد و 

آنچه را از نتيجه قرارداد مي خواهيد به او توضيح دهيد.

تعيين دستمزد در يك مصاحبه كاری
در انجام هر مصاحبه كاری، قطعا با  يك سوال روبه رو خواهيد شد: »ميزان 
دستمزد مورد نظر شما؟« و پاسخ به اين سوال در تعيين نتيجه مصاحبه 
بسيار موثر خواهد بود. در پاسخ به اين سوال ابتدا به اين نكته توجه كنيد 
كه شما فردی حرفه ای و دارای سابقه كار هستيد يا در اين حرفه، تازه كار و 

مبتدی محسوب می شويد.
 اگر حرفه ای و دارای سابقه كار هستيد  و فرد مصاحبه گر در آغاز مصاحبه 
در مورد ميزان دستمزدتان از شما پرسيد، برای حرفه ای تر به نظر رسيدن، 
بهتر است به او يادآوری كنيد مايليد ابتدا در مورد روند كار و جزئيات آن 
صحبت كنيد و چنانچه او برای دريافت پاسخ اين سوال پافشاری كرد، شما 
از او بخواهيد بودجه ای كه برای اين كار در نظر گرفته اند را اعلام كند، سپس 

با توجه به اين بودجه و مبلغ مورد نظر خود دستمزدی را تعيين كنيد. 
همچنين اگر تــا پايان مصاحبه، مصاحبه گر در مورد دســتمزد صحبتی 
نكرد، شما گفت وگو در اين مورد را حتما آغاز كنيد، در غير اين صورت به 
نظر می رسد كه دستمزد برای شما اهميتی ندارد. به خاطر داشته باشيد 
در ابتدای مصاحبه در مورد پول صحبت نكنيد چرا كه از خود تصوير يك 
فرد پول دوست را به جا می گذاريد اما در عين حال موضوع دستمزد را نيز 
مسكوت نگذاريد و با در نظر گرفتن ميزان حقوق قبلی و انتظار خودتان برای 

دستمزد دريافتی، از يك محدوده قيمت استفاده كنيد.
 اگر فرد حرفه ای نيستيد  و تازه كار محسوب می شويد، بايد با دقت به كسب 
اطلاعات در مورد دستمزد مناسب اين شغل بپردازيد، در مورد دستمزد 
مشاغل مشابه تحقيق كنيد و سپس به ارائه يك محدوده قيمت معقول به 
فرد مصاحبه گر اقدام كنيد، هم چنين اگر برای مشغول شدن در اين كار نياز 
به جابه جايی، به شهر ديگر داريد در مورد هزينه های زندگی در محل جديد 

به خوبی تحقيق كنيد و سپس دستمزد درخواستی تان را تعيين كنيد.

7 اشتباه بزرگ مديران تازه كار
هر اندازه كه با دقــت پيش برويد، باز هم 
ممكن است مرتكب اشتباهاتی شويد اما 
اگر ذهن خود را آماده كنيد و به تجربيات 
ديگران توجه كنيــد، می توانيد از وقوع 
بسياری از اين اشتباهات پيشگيری كنيد   
يا در مقابل آنها بهترين استراتژی را اتخاذ 
كنيد. در اينجا به 7 اشتباه بزرگ تازه كاران 

و استراتژی مناسبی كه می توانند در پيش بگيرند اشاره می كنيم.
دنبال مقصر نگردید : نقش خود را بشناسيد و در ارائه راه حل های مفيد 
تلاش كنيد، اين روش بهتر است تا اينكه كارمندان خود را مقصر بدانيد. 
زمانی كه خود را به عنوان كنترل كننده   آينده خويش می بينيد، می توانيد 
سخن خود را با كارمندان تان تغيير دهيد و بگوييد: بايد تمام تلاش مان را 

انجام دهيم تا اين كار به سرانجام برسد.
اولویت کارتان را مشخص کنید : پيامی  به كارمندان تان بفرستيد مبنی 
بر بيان اولويت های كاری و تمركز بر كاری كه در دست  دارند.  رعايت نكردن 

اولويت هاي كاری گاه كارمندان را دچار مشكل و سردرگمی   می كند.
 جلوتر از زمان حرکت کنید  : آينده خود را تصور كنيد و برای رسيدن 
به آن تمهيدات لازم را بينديشيد .از اطرافيان و دوستان خود كه اطلاعاتی 

در زمينه مشكل شما دارند كمك بگيريد و از اما و اگر ها فاصله بگيريد.
 نقش بازنده ها را بازی نکنید: تشخيص مشكلات، شركت شما را به هيچ 
جا نمی رساند مگر اينكه از راه حل های مديريت راهبردی پيروی كنيد. در 
راس يك سازمان بودن به معنی داشــتن اطلاعات كامل  است، منطقی 
باشيد و اين چنين رفتار كنيد. حتی اگر اطلاعات تان كافی نيست هرچه 

سريعتر اطلاعات خود را به روز و كامل كنيد.
فقط جلوی پای خود را نبینید: همكاری در لحظه های سخت مهم تر از 
هميشه است،  بنابراين زيركانه است كه به خاطر آينده   شركت هر رقابتی 
را كنار بگذاريد.اگر شما با كارمندان تان كار كنيد، ايده ها و فكرهای زيادی 
برای انجام كارها داريد. همكاری می تواند يك راه بسيار قوی در پيشرفت 
شــغل برای بهبود دوباره كارها باشــد؛ بر خلاف تصور شما، وقتی كارها 
به صورت تان خيره شــده اند، ديگر احســاس تنهايی و درهم شكستن 

نمی كنيد.
  هم شنونده باشید هم گوینده: به ياد داشته باشيد چيزی كه در طول 
ملاقات ناگفته مانده به اندازه   محتوای دســتور جلســه مهم است. اگر ما 
درباره نگرانی ها و ترس ها بحث نكنيم، دو سوم چيزی كه مربوط به موفقيت 
پروژه است را از دست می دهيم. به طور واضح و شفاف در مورد موضوعات و 
ابهامات ذهن تان با طرفتان صحبت كرده و مساله را حل كنيد. گاهی همين 

ابهامات كوچك ريشه عمده مشكلات هستند.
 امیدوار باشید: در محل كار، »بدبختی« دوست شركت نيست، پس تلاش 
كنيد و روی احتمالات و موقعيت های مثبت برای آينده كاری شركت تان 
تمركز كنيد. شما بيشتر با خوش بينی و اميدوار بودن، درباره آينده اطمينان 
پيدا می كنيد. سعی كنيد با مثبت انديشی جاذب افراد و موقعيت هاي عالی 

برای شركت تان باشيد.

راهنما

پيشنهاد

اورژانس کسب و کار

اين روزها، محدوديت موقعيت های كاری از يك سو 
و بحران اقتصادی از سوی ديگر باعث مي شود افراد 
فعال در مشاغل مختلف، در بسياری از موارد بدون 
تامل و ارزيابی يك شغل، وارد حرفه مربوطه شوند 
و با وجود ناسازگاری ماهيت آن شغل با خصوصيات 
شخصيتی و مهارتی شــان، بلافاصله اين پيشنهاد 
شغلی را بپذيرند؛ حاصل چنين شرايطی مي تواند 
افت بازدهی شما به علت نارضايتی از شرايط كار و 
حتی بلااستفاده ماندن مهارت و استعداد شما برای 
تمام عمرتان باشــد. اين در حالی است كه امكان 
بررسی همه ابعاد يك حرفه و تصميم گيری صحيح 
در مورد پذيرفتن و باقی ماندن در يك كار هميشه 
وجود دارد. آنچه را كه اين مقاله با شــما در ميان 
می گذارد، اين است كه كی و چگونه از كلمه »نه« 

استفاده كنيد.

  ایده آل های خود را در ذهن تان طراحی 
کرده و سپس مطرح کنید

با وجود اوضاع پريشــان اقتصادی، شــما بايد در 
اولين ملاقات با فرد مصاحبه كننده، خواســته ها و 
انتظارات تان از كار را به طور كامل مطرح كنيد. در 
حقيقت بايد ابتدا با خودتان صادق باشيد و ببينيد 
از يك شــغل چه مي خواهيد؟ سپس برای رسيدن 
به شــرايط كاری مورد نظرتان وارد مذاكره شويد؛ 
چراكه در حقيقت با مطرح نكردن خواسته های تان، 
به آسانی خود را از  دسترســی به بعضی فرصت ها 

محروم كرده ايد.

  کسب اطلاعات
پيش از ارسال درخواست يا مراجعه حضوری برای 
يك شــغل، تا جايی كه ممكن است در مورد مدير 
شــركت، كاركنان آن، چشــم انداز و اهداف آينده 
شركت و برنامه های مالی شركت در سال های آينده، 
اطلاعات به دســت آوريد. با توجه بــه رقابت های 
پيچيده بازار كار امروز و اوضاع نامناسب اقتصادی 

امكان ورشكستگی برای هر شــركتی وجود دارد، 
بنابراين اطلاعات بيشتر پيرامون يك محل كار، در 
مورد هر يك از ابعاد ذكر شده، مي تواند به شما در 
تصميم گيری صحيح كمك كنــد. با توجه به نفوذ 
بالای اينترنت در دنيای امروز انجام تحقيق در مورد 
يك شركت و آينده آن بسيار آسان شده است، حتی 
مي توانيد از شــبكه های اجتماعی برای شــناخت 

بيشتر مدير و كاركنان آن شركت استفاده كنيد.

  تداخل زمانی در پذیرفته شــدن برای 
چند موقعیت شغلی

در بسياری از موارد شما هم زمان برای چند شغل 
درخواســت مي دهيد و با فاصله زمانــی در دو تا 
سه موقعيت شــغلی نيز پذيرفته مي شويد. در اين 
حالت برای شــروع به كار عجله نكنيد و هر يك از 
موقعيت های موجود را در مقايســه با توانايی ها و 
خواسته های خود بســنجيد. همچنين در بررسی 
اين موقعيت ها با خودتان روراســت باشيد، به اين 

معنی كه يــك دفتر كار فريبنده يــا همكارانی كه 
از دوســتی و همراهی با آنها لــذت خواهيد برد، 
 شما را از انتخاب شــغلی با امكان پيشرفت و ترقی

 محروم نكند.

روبه رویی با موقعیــت کاری نه چندان 
ایده آل

در محدوديــت موقعيت های كاری، ممكن اســت 
ديگران در توصيف منافع يــك كار اغراق كنند يا 
شــما به دليل اينكه مدت زيادی بيــكار بوده و به 
دنبال كار مي گشتيد، پس از آشنايی با يك موقعيت 
شغلی، ارزيابی صحيحی از اين شغل نداشته باشيد. 
در اين موارد، شغل را به طور امتحانی بپذيريد، مثلا 
از قراردادهای شــش يا 9 ماهه استفاده كنيد.  هم 
چنين از اينكه يك شــغل را به طور موقت بپذيريد 
هراسی نداشته باشــيد، شما مي توانيد برای كسب 
درآمد در يك شغل مشغول به كار باشيد و هم زمان 

به دنبال موقعيت های كاری ايده آل نيز بگرديد.

  اگر پاسخ شما  برای پذیرفتن یک شغل 
منفی است

اگر حين مصاحبه متوجه شــديد ممكن اســت، 
ايــن كار را نخواهيد، با خودخواهــی فرد ديگری 
را از ايــن موقعيت شــغلی محــروم نكنيــد و به 
مصاحبه كننــده اعــلام كنيد ممكن اســت اين 
كار را نپذيريــد؛ حتی بهتر اســت موانع موجود و 
خواســته هايتان را نيز مطرح كنيــد، چراكه اين 
فرآيند مي توانــد در شــكل گيری موقعيت كاری 
مورد نظر شما كمك كننده باشد. انتخاب يك فرد 
برای يك موقعيت كاری آسان نيست  و ممكن است 
وقت و انرژی زيادی صرف انتخاب شما شده باشد، 
پس با احتياط به پذيرفته شــدن در يك كار »نه« 
بگوييد، چون ممكن اســت در آينده باز هم به شما 
و تخصص تان نيازمند شوند، پس در عين نه گفتن، 
ســابقه و تصوير خوبی از خود برجــای بگذاريد؛ 
موقعيت كاری مزبور را كوچك نشماريد و قدردانی 

و تشكر را نيز فراموش نكنيد.

آيا هميشه و در هرشرايطی بايد يك پيشنهاد شغلی را پذيرفت؟

راه درست »نه«گفتن

شيوه متمدنانه ترك كار
توصيه

حق سرقفلی يا مالكيت
مفهوم عرفی حق ســرقفلی در بــازار با آنچه 

قانون گذار از آن ياد كرده،  متفاوت اســت.  
در قراردادهای  مختلفی موضوع انتقال حق 
سرقفلی درج می شود اما از جنبه حقوقی 
بين انتقــال مالكيت ملــك و انتقال حق 
ســرقفلی تفاوت فراوان وجود دارد. حال 
چگونه بايد تشخيص دهيم قرارداد بيع واقع 
شده يا حق سرقفلی منتقل شده است؟ دو 
نكته ساده وجود دارد برای اينكه مطمئن 

شويم انتقال حق سرقفلی نيست اول اينكه انتقال دهنده مالك خود ملك 
باشد. دوم اينكه آن ملك مستاجر نداشته باشد. در نظام تقنينی ايران بدون 
وجود رابطه استيجاری، فرض وجود سرقفلی منتفی است. تنها برای مستاجر 
يك ملك حق سرقفلی را می توان متصور بود. به عبارت ساده تر يك شخص 
واحد نمی تواند هم مالك ملك باشد و هم مستاجر آن. لذا مالك يك ملك 

هرگز نمی تواند حق سرقفلی را منتقل كند.
 اگر مالك يك ملك در قرارداد به جای موضوع بنويسد حق سرقفلی ، حتما 
بايد مستاجر قبلی وجود داشته باشــد. زيرا مالك ملك نمی تواند مالك 
سرقفلی هم باشد. طبق قانون روابط موجر و مستاجر مصوب سال1356 
ممكن است مالك ملزم به تنظيم سند رسمی اجاره به نام مستاجر جديد 
شود اما حق سرقفلی از مستاجر قبلی به مستاجر جديد منتقل می شود، 

نه از مالك به مستاجر دوم.
 گاهی مواقع نيز مالك ملك اصل مالكيت نســبت به عين مســتاجره را 
به غير يا خود مستاجر منتقل می ســازد. اگر به مستاجر منتقل شود ، دو 
عنوان مالك ملك و مالك سرقفلی در شخص واحد جمع و حق سرقفلی 
ســقوط می كند اما در صورتی كه اصل مالكيت به غير از مستاجر منتقل 
شود، اين قرارداد بيع ملك بوده و خللی به حق سرقفلی متعلق به مستاجر 

وارد نمی كند.
 باتوضيح فوق به طور اجمالی مشخص شد در چه مواردی بيع)انتقال اصل 
مالكيت( صورت می گيرد و در چه مواردی انتقال حق ســرقفلی منتقل 
شده است اما فايده تميز اين دو درتفاوت اثر ناشی از هر يك از قراردادهای 
مذكور است. اگر حق سرقفلی منتقل شود، انتقال گيرنده مستاجر جديد 
محسوب می شود و همه قواعد راجع به يك مستاجر بر او حاكم است و در 
صورت انتقال اصل مالكيت، انتقال گيرنده مالك ملك محسوب می شود، 
اعم از اينكه برای ملك مستاجر وجود داشته باشد يا اينكه نداشته باشد. 
البته در صورتی كه برای ملك مستاجر صاحب حق سرقفلی وجود داشته 
باشــد مالك جديد نمی تواند در منافع ملك تصرف كند مگر در صورت 
تخليه مستاجر به يكی از علل قانونی و يا پرداخت ارزش سرقفلی به وی. 
حال می توان به اهميت اين بحث بيشتر پی برد. درصورت عدم اطلاع از 
حقيقت عقد، ممكن اســت ضرر های جبران ناپذيری بــه انتقال گيرنده 

وارد شود.

حقوق کسب و کار راهکار

تصور كنيد يك روز صبح با ايده ای درباره يك كسب 
و كار اينترنتی از خواب بيدار می شــويد ايده ای به 
بزرگی فيس بوک و توييتر و يا حتی كوچك تر مثل 
دستور آشپزی جديد برای خانم های خانه دار و يا حتی 
يك سايت فروش بليت تئاتر و سينما. لذت ناشی از 
خيال پردازی درباره اين ايده از صبح تا شب شما را رها 
نمی كند،  هنگامی كه پشت ميز كارتان  نشسته ايد 
تنها جسمتان ســركار حاضر است، در موردش فكر 
می كنيد و يادداشت می نويسيد، سعی می كنيد ايده را 
بيشتر بپرورانيد و پخته تر كنيد. تا نزديكی های بعد از 
ظهر احتمالا ايده صبحگاهی شما پخته تر شده و حالا 
داريد خودتان را در يك خانه بزرگتر و با يك اتومبيل 
جديدتر تصور می كنيد. ممكن است به ذهنتان برسد 

ايده تان را با همسر و دوستان مطرح كنيد و در ميان 
بگذاريد البته وســواس داريد موضوع طوری نباشد 
كه همه ايده را بــرای ديگران تعريف كنيد. مقاله ای 
در روزنامه يا يك ســايت اينترنتی می خوانيد كه تا 
حد زيادی به آينده اميدوارتان می كند. در تعطيلات 
آخر هفته زوايای بيشتری از ايده تجاری تان را واكاوی 
می كنيد؛ حتی طرح تجاری اش را هم در می آوريد، 
بعد ناگهان دلواپسی غريبی وجودتان را فرا می گيرد 
كه نكند اين ايده را قبلا جايی و يا كســی استفاده 
كرده باشد به سراغ اينترنت می رويد و در گوگل هر 
آنچه به ايده شما مربوط می شود جستجو می كنيد 
دلواپسی ديگری كه سراغتان می آيد اين است كه پول 
و سرمايه لازم را برای عملی كردن ايده تان نداريد و تا 

زمانی هم كه بتوانيد سرمايه لازم را فراهم كنيد كس 
ديگری سود كار شما را به جيب زده باشد و ايده شما 
را به نام خود استفاده كند. حالا فرض كنيد موسسه 
ای با آدم های فنی و متخصص ايده شــما را ارزيابی 
و امكان سنجی كنند و شــما در 60 ثانيه برای آن ها 
توضيح بديد كه می خواهيد چه كاری انجام دهيد 
، تيمی تشــكيل بدهند و ايده را ظرف مدت 3 روز 
تبديل به واقعيت، يا حداقل يك كالای اوليه كنند. 
خب نظرتان چيست؟ شايد جوابتان منفی باشد! تا 
اين لحظه خيلی روی اين ايده كار كردی و فكر كردی 
اين ايده واقعا ايده خوبی اســت. چه ضمانتی هست 
كه كسانی كه اين ايده را می شــنوند، بعدا بيرون از 
اين رويداد ايده را ندزدند و خودشان اجرايش نكنند؟ 

هیچ ایده ای بدون اجرا نمی تواند عالی باشد

ممكن است به علت نارضايتی از دستمزد، همكاران، 
محل كار يا شرايط كاری، قصد ترک شغل فعلی تان 
را داشــته باشــيد و نهايتا با پيداكردن كارجديد، 
می خواهيد محــل كار قبلی تان را تــرک كنيد. در 
قدم اول به ياد داشته باشيد كه بی سروصدا به دنبال 
كار جديد بگرديد در غير اين صورت ممكن اســت 
 پيش از پيــدا كردن كار جديد، رئيس تان شــما را

 اخراج كند.
 همچنين فرســتادن رزومه و جســتجو برای كار 

جديد را در ســاعاتی غيــر از ســاعات كاری تان 
 انجــام دهيــد. لطفــا محــل كار فعلــی را بــه 
عنــوان موقعيــت ســوخته تلقــی نكنيــد و 
 تــا لحظــه آخــر رفتــار خوبی بــا همه داشــته

 باشــيد، شــما از آينده خبر نداريد ممكن اســت 
رئيس فعلی شــما يا هر كــدام از همكاران تان در 
آينده نه چندان دوری مجددا رئيس شــما باشند، 
همچنين پيش از ترک كار قبلی، تســويه حساب 
مالی تان را كامــل كنيد. در مــورد موقعيت كاری 

جديد، به همكاران تان فخر فروشــی نكنيد، معلوم 
نيســت تحريك حســادت آنها حتی در روزهای 
آخر برای شــما خالی از دردســر باشــد. حتی در 
روزهای آخر هم به موقع در محل كار حاضر شويد 
 و تا آخرين دقايق ســاعت كاری نيــز به خوبی كار 

كنيد. 
ممكن است فردی را به عنوان جايگزين شما تعيين 
كنند و از شــما بخواهند تا به آموزش او بپردازيد، 
در اين صورت خســت به خرج ندهيد و با دست و 

دلبازی هر آنچه را كه لازم اســت به طور كامل به 
او ياد بدهيــد.  در پايان ضمن يــك نامه كتبی و با 
نهايت تشكر و قدردانی از رئيس تان، دست كشيدن 
از كار را اعلام كنيد، از فرصت شــغلی كه به شــما 
اعطا كرده بود، تشكر كنيد و تاكيد كنيد تنها برای 
از دست ندادن يك موقعيت كاری طلايی ناچار به 
ترک كارتان شــده ايد. در پايان باوقــار، مهربانی و 
 جا گذاشــتن خاطرات خوب از خود، محل كارتان 

را ترک كنيد. 


